
 

Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr LXXVI/2023 

LXXVI sesja w dniu 31 sierpnia 2023 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji. 

Obrady LXXVI sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 14:00 Przewodniczący Rady 

Gminy w Orońsku Pan Sylwester Różycki witając radnych, sołtysów, Wójta Pana Henryka 

Nosowskiego, Sekretarza Pana Józefa Bakułę, Skarbnik Panią Dianę Czubak oraz biorących 

udział w obradach. Obrady zakończono o godz. 16:58 tego samego dnia. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Renata Bączek  

2. Małgorzata Burek 

3. Maria Deja 

4. Maria Gajewska 

5. Wiesława Kaczyńska 

6. Mariusz Mirecki 

7. Sylwester Różycki 

8. Adam Stańczyk 

9. Ewelina Suligowska 

10. Katarzyna Taras 

11. Monika Wiecheć 

12. Mariusz Wojcieszak 

13. Artur Zasada 

14. Bogdan Zdon 

Nieobecni: 

1. Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 14 radnych, co stanowi 

quorum do podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 



2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jakieś wnioski do przedstawionego porządku obrad, 

następnie poprosił o wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: Zatwierdzenie porządku obrad 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad został przyjęty jednogłośnie. 

 

3. Przyjęcie protokołów z obrad poprzednich sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu z sesji nr 68 z 

dnia 31 stycznia 2023? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół z sesji nr 68 z dnia 31 stycznia 

2023 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z sesji nr 68 z dnia 31 stycznia 2023 r. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z sesji nr 68 został przyjęty jednogłośnie. 

 

4. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące pisma: 

a) Postanowienie nr 88/2023 Komisarza Wyborczego w Radomiu I z dnia 28 lipca 2023 r. 

zmieniające postanowienie w sprawie podziału Gminy Orońsko na stałe obwody głosowania; 



b) prośba o przygotowanie wyciągu z protokołu z sesji 28.07.2023 r. – punkt kredyt 

długoterminowy; 

c) uzupełnienie do objaśnień będących załącznikiem Nr 3 do uchwały Nr LXXV/363/2023 z 

dnia 28 lipca 2023 r. w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko za 

lata 2023-2040; 

d) odpowiedź na pismo Przewodniczącego Rady kierowane do Wójta Gminy Orońsko, 

odpowiedź dotyczy obiegu korespondencji dostarczanej do Biura Rady; 

e) prośba o udostępnienie kopii protokołów z sesji i Komisji Rewizyjnej i Finansowo-

Budżetowej; 

f) informacja dot. braku otrzymania pisma, bądź dyspozycji do przygotowania dokumentacji na 

posiedzenie komisji; 

g) odpowiedź Wójta Gminy na pismo mieszkanki ws. opieki wolontariackiej nad bezdomnymi 

zwierzętami; 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Pani Maria Gajewska odczytała treść pisma (pismo 

stanowi załącznik nr 1 do protokołu). 

 

h) trzy odpowiedzi Wójta Gminy Orońsko na inicjatywę Radnego Mariusz Mireckiego. Pisma 

zostaną udostępnione Radnemu po sesji. 

 

5. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami nie wpłynęły żadne zapytania 

i interpelacje. 

 

6. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami. 

Pan Henryk Nosowski Wójt Gminy Orońsko przedstawił informacje z działalności między 

sesjami: Wysoka Rado, Panie i Panowie Sołtysi, Państwo pracownicy urzędu. A więc tradycyjnie 

składając informacje między sesjami zaczynam od zagadnień zdrowotnych. Szczepienie 

profilaktyczne w naszym SPZOZ-ie w Orońsku. Jeśli chodzi o COVID, nie uległo zmianie od 

ostatniej informacji. A więc mamy 42 osoby zaszczepione. Natomiast jeśli chodzi o grypę, jest 

zaszczepionych 17 osób, 6 osób przybyło od początku roku. Także na COVID już społeczność 

raczej się oswoiła już z pandemią i na razie się wstrzymuje od szczepień. Być może, że to jest 

dobry znak. Oby się zakończyło. No a następna kwestia to jest legionelloza, Szanowni Państwo. 

Powiatowa Stacja Sanitarno-Epidemiologiczna w Szydłowcu mówi, że jest to choroba zakaźna i 



przebiegająca pod wieloma postaciami. Źródłem tego zakażenia jest aerozol wodno-powietrzny 

wytwarzany przez urządzenia sanitarne typu wanny, umywalki, prysznice, a także fontanny, 

kurtyny wodne, klimatyzacja. Choroba nie przenosi się z człowieka na człowieka. To jest 

pocieszające. A więc nie ma mowy o jakiejś tam pandemii, że będzie to [niesłyszalne]. Jak 

uniknąć zakażenia? Legionelloza najlepiej się rozwija w wodzie w temperaturze od 25 do 45 

stopni. Ale gdy temperatura wody sięga 55 stopni, żyje około 20 minut. Przy 60 stopniach żyje 

już tylko 2 minuty. A przy temperaturze 70 stopni po prostu ginie. Także chyba nie bardzo można 

się tam bać tej choroby. Według Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego, Pana 

Adama Sidora do tej pory odnotowano 140 przypadków zakażeń i zmarło 11 osób. I są to osoby 

w wieku od 64 do 95 lat, które miały choroby współistniejące. Następną sprawą zdrowotną to jest 

ASF. To też już jest od jakiegoś czasu choroba, która krąży tu koło nas. W dniu 7 sierpnia, jak 

podaje powiatowy lekarz weterynarii, dotarło do Orońska. Wcześniej było w Mirowie. No i jest 

to też choroba taka, że na szczęście afrykański pomór świń jest to groźna choroba wirusowa, na 

którą chorują wyłącznie świnie i dziki. Ludzie nie są wrażliwi na zakażenie ASF, skąd choroba 

ta nie stwarza zagrożenia dla życia i zdrowia ludzi. Jak postępować po znalezieniu padłego dzika? 

Takie przypadki mogą się zdarzyć. Czy to jest, on może paść z choroby na ASF, czy kolizja 

komunikacyjna. A więc jeżeli coś takiego, by Państwo mieli przyjemność, czy wręcz 

nieprzyjemność spotkania, a więc trzeba po prostu oznakować to miejsce, no i najlepiej 

zawiadomić, nie dotykać zwłok, zgłosić ślad znalezionego padłego dzika do właściwego 

miejscowego powiatowego lekarza weterynarii, do najbliższej lecznicy weterynarii, lub straży 

miejskiej, lub miejscowego koła łowieckiego lub starosty, burmistrza, Wójta. A więc kto tam 

będzie Państwu najbliższy, to po prostu zawiadomić o takim fakcie, żeby skutecznie eliminować 

skutki tej choroby. Następnym niebezpieczeństwem jest wścieklizna. Powiatowy Lekarz 

Weterynarii tutaj rozsyła ulotki i zawiadamia nas, że między 9 i 20 września będą właśnie 

odbywały się szczepienia lisów wolnożyjących przeciwko wściekliźnie. No i tutaj znajdują się 

porozwieszane takie plakaty, ulotki informujące o tym. A więc jeżeli gdzieś będą porzucone 

jakieś torebeczki, no to nie dotykać, omijać to z daleka, bo to jest taki sposób na zaszczepienie. 

To tyle jeśli chodzi o zagadnienia zdrowotne. Następnym problemem są świadczenia pieniężne z 

tytułu pełnienia funkcji sołtysa. U nas zdarzają się przypadki, że sołtysi przychodzą, sołtysi w 

podeszłym wieku i pełnili tą funkcję w nieszczęśliwym trochę czasie. Bo zgodnie z ustawą ten 

czas to jest od, począwszy od 1990 roku, konkretnie od 8 marca, kiedy w życie weszła ustawa o 

samorządzie gminnym. Ale u nas są tacy, że bardzo czynnie i pełnili tą funkcję zaszczytną dla 

wsi w czasie, kiedy był realny socjalizm. I ja, jako Wójt wystąpiłem do premiera rządu, Pana 

Morawieckiego z takim apelem. Może tak pokrótce przytoczę słowa. Że zwracam się do pana z 

prośbą o podjęcie inicjatywy zmiany przepisów ustawy z dnia 26 maja o świadczeniu pieniężnym 



tytułu pełnienia funkcji sołtysa. Zmiany te są oczekiwane przez byłych, ale i obecnych sołtysów 

z terenu gminy Orońsko. Główną ideą jest nowelizacja ustawy o świadczeniu pieniężnym dla 

sołtysów tak, aby umożliwić uzyskanie dodatków przez osoby, które swoją funkcję pełniły przed 

8 marca 1990 roku. Obecnie sformułowane przepisy wykluczają z grona osoby mogących ubiegać 

się o świadczenie pieniężne sołtysów, którzy pełniąc swoje funkcje w kadencji przed 1990 rokiem 

byli obarczeni znacznie większymi obowiązkami, o znacznie większym zasięgu. Popieram 

sołtysów, którzy czują się skrzywdzeni między innymi dlatego, że ustawodawca określił prawo 

do tego świadczenia, jeżeli funkcja sołtysa była pełniona między innymi w okresie od wejścia w 

życie ustawy. Popieram stanowisko dyrektora biura  Związku Gmin Wiejskich, który też w tej 

samej sprawie występował. Zaznaczyć mogę, że sołtys był i jest ideą lokalnej społeczności. Sołtys 

od samego początku swojego istnienia zajmował się znaczącą rolą w życiu wiejskich społeczności 

będąc ich przedstawicielem oraz instytucją łączącą obywateli z władzą. Aktywny, kreatywny 

sołtys jest silnikiem pobudzającym aktywność obywatelską w lokalnych społecznościach. 

Szanowni Państwo, pocieszająca jest sytuacja taka, że ja to wysłałem do premiera rządu i 

otrzymają już odpowiedź, że premier rządu zgodnie, według kompetencji kieruje to pismo do (...) 

Słuchajcie, w załączeniu przekazuję według kompetencji skierowanej do prezesa Rady Ministrów 

apel Wójta Gminy Orońsko z 23 sierpnia o podjęcie inicjatywy zmiany przepisów ustawy o 

świadczeniu pieniężnym. I to skierował, Szanowni Państwo, do Ministra Rolnictwa, to pismo. 

Miejmy nadzieję, że może jak będziemy pukać, to może coś tutaj zmienią. No bo są przypadki 

takie chociażby, że nawet brakuje komuś do 8 lat paru dni. I są przypadki, że negatywne trzeba 

dać zaświadczenie. To jest krzywdzące. Następnym punktem, 15 sierpnia, jak wszyscy Państwo 

wiecie, przy okazji parafialnego święta jest już tradycyjnie festyn rodzinny. W tym roku tu czynny 

udział wzięli po raz pierwszy seniorzy, którzy brali udział w warsztatach kulinarnych, 

zdrowotnych, artystycznych. I to ładnie się miało do całej uroczystości, bo przy seniorach zawsze 

możemy się szczycić ich obecnością i korzystać z ich doświadczenia. I tutaj gmina dodatkowo, 

ciągnąc dalej kwestie seniorów, wraz z Gminną Radą Seniorów realizuje cykl 5 jednodniowych 

wycieczek w ramach projektu Poznajemy Polskę. Cykl wycieczek dla seniorów. Udział jest 

bezpłatny oczywiście. Pierwsza wycieczka już się odbyła 8-go do Uniejowa. Następna będzie za 

miesiąc do Warszawy. To zadanie jest współfinansowane z budżetu Samorządu Województwa 

Mazowieckiego w ramach Samorządowego Instrumentu Wsparcia Inicjatyw Rad Seniorów. 

Potem 18 sierpnia odbyły się uroczystości w Guzowie upamiętniające Powstanie Chłopskie w 

1934 roku. To tutaj też już od jakiegoś czasu cyklicznie staje się w naszej Gminie to spotkania 

uroczyste upamiętniające Powstanie Chłopskie. Bo to warto jest, aby to kultywować, pamiętać, 

że już wówczas mieliśmy mądrą społeczność lokalną, którzy właśnie upominali się przede 

wszystkim zmian w Konstytucji, zmian ordynacji wyborczej,  rozwiązania Sejmu i przywrócenia 



rządów demokratycznych. A to jest wszystko na skutek trudnej sytuacji ekonomicznej na wsi. 

Drastyczny spadek cen zboża, trzody chlewnej, nabiału i tak dalej. No i taki upamiętniający w 20. 

rocznicę po tym buncie, a więc w 1954 roku wzniesiono taki obelisk, który właśnie upamiętnia 

to miejsce. Potem było spotkanie delegacji pracowników Urzędu Gminy i Biblioteki. I oddanie 

hołdu poległym powstańcom styczniowym pochowanym na cmentarzu wojennym w Krogulczy 

Mokrej, gdzie złożono kwiaty, zapalono znicze i chwilą ciszy uczczono ich pamięć. Szanowni 

Państwo, kontynuowany u nas jest Mazowiecki Program Wsparcia Zapobiegania Bezdomności 

Zwierząt „Mazowsze Dla Zwierząt 2023”, który był pierwotnie do 25 sierpnia, przedłużony jest 

do 8 września. A chodzi konkretnie o to, aby wniosek złożyć dla swoich czworonogów, pupilków 

i poddać je sterylizacji, aby po prostu nie przybywało nam za dużo tych zwierzaków. Bo to tam, 

bo według mnie mamy program i pieniądze, a trochę za mało tych wniosków wpływa. Także za 

Państwa pośrednictwem, proszę tam z sąsiadami porozmawiać, z kimś, kto jeszcze może umknęło 

mu ta informacja, która jest tutaj na naszej stronie, żeby właśnie skorzystać. No i ważna sprawa, 

są statuty sołectwa. Ja już uczestniczyłem w jednym zebraniu, w jednym zebraniu wiejskim, gdzie 

konsultowali, konsultowany był statut sołectwa. No i uprasza się, żeby niezwłocznie każde z 

sołectw podjęło taką konsultację, a teraz i powiązało to z zebraniami wiejskimi w sprawie 

funduszy sołeckich. Także bardzo proszę o takie działania niezwłocznie. O zadaniach 

inwestycyjnych uzupełni moje wystąpienie. Pan Kierownik Tomek. Także ja podziękuję. Jeśli 

(...) 

Pan Sylwester Różycki: Czy są jakieś pytania do Pana Wójta do przedstawionych informacji? 

Pan Mariusz Mirecki: Panie Wójcie, chciałem zapytać o te wnioski, które złożyłem odnośnie tych 

dział, pozyskania działek. Może Pan coś przytoczyć? 

Pan Henryk Nosowski: Pan Przewodniczący chyba przekaże. 

Pani Maria Deja: Ale może tak, jeśli to jest ważne jakieś. 

Pan Mariusz Mirecki: To jest o pozyskanie działek na ewentualnie wybudowanie studni. No i 

jedną na przeznaczenie na plac zabaw. 

Pan Henryk Nosowski: Odczytam, bo taką odpowiedź przekazałem Panu Przewodniczącemu na 

wniosek. A więc tutaj chodzi teraz odpowiedź na, jeśli chodzi o działkę 446 w Orońsku. I opiniuję 

negatywnie. I wszystkie trzy opiniuję negatywnie. Ale, ale (...) 

Pan Mariusz Mirecki: Ale może Pan to uzasadnić? 

Pan Henryk Nosowski: No to już czytam. A więc działka 446. Działka wskazana w projekcie 

uchwały o nr 446 położona w Orońsku stanowi własność osób prywatnych. W tym osób 

nieżyjących. Co wyklucza bezpłatne nabycie i sprawne przeprowadzenie procedury przekazania 

nieruchomości. Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa w Warszawie posiada udział 4/7 części tej 

działki. Ponadto, położenie działki w oddaleniu od istniejącej infrastruktury wodociągowej 



powoduje, iż [niezrozumiałe] do wykorzystania i zaspokajania istniejących potrzeb dotyczących 

funkcjonowania sieci. Modernizację i uzupełniające wykonanie urządzeń wodociągowych 

poprawiających działanie sieci wodociągowej w Orońsku należy przeprowadzić. Opracowałem 

analizę obecnego i przyszłego zużycia wody, w tym w zakresie Wójt podjął stosowne działania. 

Ponadto należy zauważyć, że przedmiotowa działka jest działką niezabudowaną. A nie 

zabudowaną, jak podano w treści projektu. Panie Radny, a więc to jest działka, tak jak mówię, tu 

jeszcze jest współwłasność, nieżyjący (...) Następna działka (...) 

Pan Sylwester Różycki: To ja mam tylko pytanie, bo to jest, rozumiem ta w Orońsku, tak? 

Pan Henryk Nosowski: Ta w Orońsku, na zakręcie. 

Pan Sylwester Różycki: To tam nie ma wodociągu? 

Pan Henryk Nosowski: No jest wodociąg, ale żeby go włączyć, no to nie jest to takie, pewnie nie 

jest w pobliżu przepompowni. Bo tutaj my rozmawialiśmy, żeby takie było w pobliżu 

przepompowni. Ale tu główną przyczyną (...) 

Pan Sylwester Różycki: Ale czy tą nitką nie idzie woda właśnie na Tomaszów? 

Pan Henryk Nosowski: Tą nitką. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli jaki argument jest, że za daleko jest tej infrastruktury 

wodociągowej? 

Pan Henryk Nosowski: To jest przede wszystkim punkt tej przepompowni, który jest w 

Helenowie. To jest dość spory kawałek. 

Pan Sylwester Różycki: A czy ujęcie wody nie nadaje ciśnienia? 

Pan Henryk Nosowski: Nadaje, tylko wróćmy do pierwotnego, że ta działka nie jest możliwa 

szybko do przejęcia. 

Pan Sylwester Różycki: Zgadzam się. Szybko. 

Pani Maria Deja: Ale tak to można działać. 

Pan Sylwester Różycki: Oczywiście. Jeśli w tym przypadku gmina podjęłaby stosowną uchwałę 

i wystąpiła do sądu o rozpatrzenie jakby sprawy spadkowej, to wykazuje w ten sposób interes 

prawny i taka możliwość oczywiście jest. Jest możliwość oczywiście wydzielenia części tej 

działki na rzecz samorządu podając cel publiczny. Cel publiczny jest podany. Tak więc to, że 

będzie długotrwałe, to się oczywiście zgadza. Ale, że niemożliwe, to nie (...) 

Pani Maria Deja: Jak nie będzie działań, to w ogóle nie będzie. 

Pan Henryk Nosowski: Bardziej sprawne będzie inne działanie, które tutaj trzeba by wywiercić 

studnię w pobliżu Helenowa lub na terenie Tomaszowa. Tam będzie zupełnie sprawniejsze i 

szybkie działanie. 

Pan Sylwester Różycki: To jest jedna inicjatywa, tak? 



Pan Henryk Nosowski: Tak, Druga działka dotyczy działki 195 w Śniadkowie. W związku z tym, 

że budowa nowego ujęcia wody jest planowana głównie w celu zaopatrzenia w wodę 

mieszkańców Tomaszowa i Helenowa oraz eliminowania okresowych braków w dostawie wody 

do tych miejscowości. Lokalizacja nowego ujęcia wody w miejscowości Śniadków jest 

nieuzasadniona, gdyż spowoduje trudności w połączeniu tego ujęcia z obecnym układem 

infrastruktury wodociągowej i będzie generować dodatkowe koszty budowy sieci wodociągowej 

dostarczającej wodę do tych miejscowości. Obecnie trwają przygotowania do opracowania, które 

prace koncepcyjne nad modernizacją układu zaopatrzenia w wodę mieszkańców gminy, w 

szczególności wodociągu w Orońsku oraz dostarczenia wody do Tomaszowa i Helenowa. Należy 

prowadzić w kierunku wykonania w Orońsku drugiego zapasowego ujęcia wody lub w Helenowie 

i w Tomaszowie. A w Tomaszowie wykonanie ujęcia wody ze stacją wodociągową lub 

zbiorników retencyjnych przy istniejącej przepompowni w Helenowie. 

Pan Mariusz Mirecki: No dobrze, ale gdzie w tym Tomaszowie? Proszę mi powiedzieć. 

Pan Henryk Nosowski: No tam najlepiej jakby to było w pobliżu naszej świetlicy. 

Pan Sylwester Różycki: W gęstej zabudowie ujęcie wody? 

Pan Henryk Nosowski: No a dlaczego nie? 

Pani Maria Deja: W takim razie, skoro tamto będzie trwało długo, to znaczy, że Pan ma pomysł 

na to, żeby trwało krótko. 

Pan Henryk Nosowski: No tak, tak. Tam… 

Pani Maria Deja: Czyli, że liczymy, że za naszej kadencji już coś będzie w tym kierunku zrobione. 

Za naszej kadencji. 

Pan Henryk Nosowski: Myślę, że to nie będzie, to się raczej nie uda. 

Pani Maria Deja: To może podejmijmy się tego, co było tutaj, no, że dłużej, ale już zacznijmy 

działać. 

Pan Henryk Nosowski: Pani Radna, to jest utopia. 

Pani Maria Deja: I tak utopia, i tak utopia. I tak Pan nic z tym nie zrobi i tak. Co jest szybciej, nic 

nie robić? Co jest szybciej? Nic nie robić? 

Pan Henryk Nosowski: A kto Pani powiedział, że nic nie robić? 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, jeśli chodzi o tego typu obiekty i budowę tego typu 

obiektów, to nie należy też patrzeć rok do przodu, czy dwa lata do przodu, ale wydaje mi się, że 

trzydzieści, czterdzieści lat  do przodu. I jeśli chodzi o ujęcie w Śniadkowie, tu również jest, 

według mnie, bardzo słuszna inicjatywa Pana Radnego, z tego względu, że po głębszej analizie 

widzę, że to jest na trasie planowanego osiedla rozbudowy Tomaszowa. Czy w momencie jak 

budujemy tą drogę, która ma być rozbudową Tomaszowa pomiędzy Tomaszowem a 

Śniadkowem, będziemy planowali tam budowę wodociągu, Panie Wójcie? 



Pan Mariusz Mirecki: I podłączenie jeszcze całego Syberowa tak zwanego, Tomaszów Syberów. 

Tam jest woda, która jest (...) 

Pan Henryk Nosowski: A więc studnia na terenie Tomaszowa i w sąsiedztwie świetlicy, tam gdzie 

pod drutami, gdzie budynek (...) 

Pan Maria Deja: Ale czy ma Pan pomysł na to? 

Pan Mariusz Mirecki: No zaraz, zaraz, Panie Wójcie, no ale jakim cudem? Przecież my tam nie 

mamy działki. 

Pan Henryk Nosowski: Ale być może, że uda nam się szybciej pozyskać tą działkę (...) 

Pan Mariusz Mirecki: Panie Wójcie, przecież byliśmy u właścicieli, wyraźnie powiedzieli, że oni 

tego nie sprzedadzą. 

Pan Henryk Nosowski: To było już dawno. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, odnośnie tej nieruchomości w Śniadkowie, to jest około 

hektarowa działka? Około hektara, coś takiego. 

Pan Mariusz Mirecki: Nie, pół hektara tam jest, nawet niecałe. Nie, 98 arów dokładnie, z tego co 

pamiętam. 

Pan Sylwester Różycki: Na tej działce już znajduje się transformator, czyli bardzo łatwo byłoby 

podłączyć to do energii elektrycznej. A tak naprawdę tutaj to tylko wychodzi przekop rury ze 

Śniadkowa później do Tomaszowa, gdzie po drodze jest planowany osiedle. 

Pan Mariusz Mirecki: Gdzie mamy już szeroki pas drogowy wytyczony. 

Pan Sylwester Różycki: Czy to nie jest posunięcie strategiczne rozwoju na przyszłe lata 

Tomaszowa? 

Pan Henryk Nosowski: Teraz jest w opracowaniu właśnie ta strategia rozbudowy sieci 

wodociągowej. A więc, proszę Państwa, Śniadków jest w bezpośrednim sąsiedztwie z ujęciem 

studni w Dobrucie. A teraz jest potrzebne pierścień do zamknięcia, żeby z Tomaszowa dobre 

ciśnienie poszło i razem spiąć to w jeden pierścień. 

Pan Mariusz Mirecki: Czyli tak Pan myśli o wodociągu, jakby nie było koło tej nowo 

projektowanej drogi z Polskiego Ładu, tak? Czyli nie ma znaczenia, czy ta studnia będzie się 

znajdować w Śniadkowie, czy to będzie w Tomaszowie. Bo rura nas połączy, tak? 

Pan Sylwester Różycki: I teraz to jest kolejne strategiczne działanie. Dlaczego? Bo w momencie, 

jeśli pojawiłaby się np. bakteria coli i wyłączone byłby Dobrut, to było połączenie pomiędzy 

Śniadkowem a Tomaszowem. I w momencie, jakby ta studnia w Dobrucie wypadła, to jest 

również awaryjne ujęcie wody dla Dobruta. 

Pan Mariusz Mirecki: Tak naprawdę to nie ma znaczenia, czy ona będzie w Śniadkowie, czy w 

Tomaszowie, no bo jedną rurę będziemy mieli (...) 

Pan Sylwester Różycki: Dlaczego tu nie ma myślenia strategicznego? 



Pani Maria Deja: My jesteśmy za tym, żeby jednak działać w takim kierunku. 

Pan Henryk Nosowski: Mamy w opracowaniu ten plan strategiczny rozwoju z wodociągów. 

Państwa z tym zapoznam. Na razie te działki nie najlepiej [niesłyszalne] 

Pan Sylwester Różycki: Jeśli chodzi o lokalizację tej nieruchomości w miejscowości Śniadków, 

do planowanego tego osiedla, to jest w granicach 1,40 km. 

Pan Mariusz Mirecki: Tam jest kawałek wodociągu jeszcze. 

Pani Maria Deja: W takim razie czekamy na inicjatywę Wójta teraz, ale jak najszybciej. 

Pan Adam Stańczyk: Kiedy Pan przewiduje zakończenie tej swojej strategii? Jaki czas Pan 

przewiduje na dokończenie tej swojej strategii do tego wodociągu? 

Pan Henryk Nosowski: Jeszcze w tym roku. 

Pan Sylwester Różycki: W 2021 roku przestała obowiązywać. 

Pan Henryk Nosowski: Wiemy jaka była spowolnienie każdej inwestycji. Z jakiego powodu. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. To jeszcze ostatnia inicjatywa. 

Pan Henryk Nosowski: Jeszcze trzecia, to jest 275 działka, która się w Tomaszowie, działka 

wskazana w projekcie uchwały jest położona na skraju wsi, w znacznym oddaleniu od najgęstszej 

zabudowy centralnej części miejscowości Tomaszów. Takie położenie znacznie utrudniałoby 

korzystanie przez mieszkańców Tomaszowa z planowanego na tej działce placu zabaw. 

Pan Mariusz Mirecki: Czyli rozumiem, że te dzieciaczki, które są tam w miejscowości Tomaszów 

Syberów, one mają sobie tu przychodzić koło świetlicy w Tomaszowie. 

Pan Henryk Nosowski: No bo tu jest centrum. 

Pan Mariusz Mirecki: Pan sobie wyobraża dwa kilometry, półtora kilometra, żeby takie małe 

dzieciaczki sobie spacerowały na plac zabaw do świetlicy? Co Wam to przeszkadza? Czy wy za 

to złotówkę musicie zapłacić? No co Wam przeszkadza? 

Pan Adam Stańczyk: Panie Wójcie, na temat lokalizacji w Dobrucie, to już było niejednokrotnie 

dyskutowane. Zagłębij się Pan, to w tym miejscu, gdzie jest planowany, a nie dokończony ten 

plac zabaw, to jest akurat centralnie stosownie do tych odnóg, w jakiej Dobrut jest położony. No 

jest praktycznie w środku. Bo nie można powiedzieć, że centrum jest koło remizy czy tam gdzieś 

tam, bo patrząc na Dobrut Brody czy Starą Wieś, to jest daleko. A tu jest, każda strona ma 

podobną odległość. 

Pan Henryk Nosowski: Niby tak. 

Pan Adam Stańczyk: No niby tak. 

Pan Henryk Nosowski: Niby tak, tylko właśnie od tego centrum (...) 

Pani Maria Deja: Ale dlaczego tak odrzucać te inicjatywy nasze? Dlaczego tak odrzucać, no? 

Pan Henryk Nosowski: (...) typu strażnica, no to jest trochę. A tu jest największe centrum Dobruta. 



Pan Adam Stańczyk: Jakie centrum? Wie Pan, gdzie jest najwięcej dzieci w Dobrucie? Na pewno 

nie tam, gdzie jest strażnica. 

Pan Henryk Nosowski: Nie? 

Pan Adam Stańczyk: No na pewno nie. 

Pan Henryk Nosowski: No ale tam jest największe centrum, gdzie dzieci odbywają jakieś 

uroczystości. 

Pan Adam Stańczyk: Tak, tylko że akurat w tym momencie jest tam, w tym momencie może jest 

fajnie i to przycichło. A jaki był smród, że trzeba było wszystko zamieniać. Jak była, chlewnia 

działała w rozkwicie. Wszyscy uciekali stamtąd. 

Pan Henryk Nosowski: No teraz jakoś nie. 

Pan Adam Stańczyk: No bo chlewnia na obecną chwilę przycichła, bo jest ta pandemia, coś tam 

się dzieje i po prostu nie idzie produkcja. Ale jak jest produkcja, to wszyscy okna zamykają. 

Pan Henryk Nosowski: Ale co było, a nie jest to już nie wspominamy o tym. 

Pan Adam Stańczyk: Ale nie patrz Pan tego na obecną chwilę (...) 

Pani Maria Deja: Ale smutne jest to, że odrzuca Pan wszystkie inicjatywy. 

Pan Mariusz Mirecki: Nie no, Panie Wójcie, jedno powiem. Dlaczego Pan decyduje za 

mieszkańców danej miejscowości? Niech mi Pan to powie. Tam ludzie sobie tego życzą. Jest tam 

około piętnastu mieszkań. Nie wiem, dzieciaczków tam jest w tej chwili, nie wiem, dziesięcioro, 

piętnaścioro. Dlaczego nie możecie pozyskać działki za darmo? My z funduszu sołeckiego 

zrobimy jakiś kawałek placu zabaw, żeby te dzieciaki miały się gdzie podziać. W tej chwili, to 

one się bawią na tej drodze asfaltowej, która jest ślepą ulicą, tam nie ma ruchu. Ale w momencie, 

gdy kiedyś powstanie droga do Śniadkowa przez pola, tam będzie ruch. No i gdzie te dzieciaki 

się mają podziać? Proszę mi powiedzieć? 

Pan Henryk Nosowski: Panie Radny, to jest opinia Wójta. Rada Gminy może podjąć (…) 

Pan Mariusz Mirecki: Dobra, nie ma problemu. 

Pan Sylwester Różycki: Doskonale tu trafił Pan w sedno. Panie Mariuszu, to jest tylko opinia. 

Uchwała może zostać podjęta z negatywną opinią Pana Wójta. A jeśli zostanie podjęta uchwała, 

no to Wójt jest zobowiązany do jej realizacji. 

Pan Henryk Nosowski: No i mamy [niesłyszalne] 

Pan Mariusz Mirecki: No ale co nie ma co się uśmiechać i cieszyć z tego, że jesteśmy przeciwko 

sobie, ja nie wiem. Żeby to, ja nie wiem, żebyście musieli wyłożyć z budżetu, nie wiem, 20, 50 

tysięcy, ja rozumiem. Ale to za darmo jest praktycznie, tylko troszeczkę pracy trzeba włożyć. 

Pan Sylwester Różycki: I jedyne ryzyko to jest takie, że jak przez 10 lat nie zrealizuje się tego, 

co zostanie wpisane we wniosku do KOWR-u, to należy zwrócić. 

Pani Maria Deja: To jedyne ryzyko. 



Pan Sylwester Różycki: To jest tylko jedno ryzyko. 

Pan Mariusz Mirecki: Ale już niejednokrotnie mi ci ludzie mówili, weź coś zrób, no bo tutaj te 

dzieci na ulicy się bawią. No mały ruch jest okej, ale zawsze kawałek jest przy samej ulicy, ładna 

działeczka, stoi zarośnięta, wykarczować, wyczyścić, zrobić boisko, zrobić kilka zabawek. Mają 

się te dzieciaki, gdzie podziać. 

Pan Adam Stańczyk: Ale jeszcze nawiążę do tego, że można robić coś tam Rada sobie, Pan Wójt 

sobie, ale przykładem jest Dobrut, że w podobny sposób było zrobione, bo też Wójt był 

oponentem do tej działki i widzicie teraz, jak na moje oko, i tu mówię publicznie, że jest celowe 

opóźnianie inwestycji. I wygląda to, jak wygląda. 

Pan Henryk Nosowski: No nie, nie zgadzam się z tym. 

Pan Adam Stańczyk: No to proszę Pana, jest wizytówka, wczoraj żeśmy przejeżdżali, bajoro, 

zarośnięte, nic się w tym temacie nie dzieje. Pytałem się pana kierownika, jak jest z pozwoleniami 

wodnoprawnymi, no miesiąc temu ponad było wysłane. Czy ktoś się dowiedział? Czy ktoś 

zadzwonił w tym temacie? Nikt nie zadzwonił, minął. No i jaki termin? No już powinno być. A 

dowiadywał się pan? Nie, no gdzieś tam, coś tam. Wszystko tak, aby tylko, aby tylko nie tknąć. 

Pan Henryk Nosowski: Gdyby pan kierownik przekazał informację, to by Pan wiedział coś na ten 

temat. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o ciszę. Statut dopuszcza udzielenie głosu, jeśli dana pozycja 

dotyczy danego sołectwa. Panie Sołtysie, proszę bardzo. 

Pan Tadeusz Strzecha: Panie Wójcie, ja w dalszym ciągu nie słyszę konkretnej też informacji, co 

mieszkańcom mam pokazać na temat naszych problemów z wodą. Pan mówił tu o jakiejś strategii, 

którą Pan przedstawi. Radni tu przedstawili trzy propozycje, konsultowaliśmy czy zbierać 

podpisy mieszkańców. No nie było potrzeby, bo to inicjatywa Radnego. Natomiast jeżeli 

uważam, że trzeba to zrobić to uchwałą zebrania wiejskiego. Teraz to zebranie wiejskie w 

najbliższym czasie odnośnie statutu będzie. No i funduszu wiejskiego. Czyli taką uchwałę na 

zebraniu wiejskim podejmiemy, żeby pozyskać tą działkę w Tomaszowie, która jest, która nic nie 

kosztuje. Dwa lata temu był problem, chcieliśmy kupić działkę od Pani (…) za remizą. Pieniądze 

z funduszu sołeckiego były na to przeznaczone. Gmina nie znalazła. 

Pan Mariusz Mirecki: Które przepadły, tak naprawdę przepadły, bo było obiecywane, że 

załatwimy, załatwimy. Dotąd było ciągnięte, aż przepadły rzeczywiście. 

Pan Tadeusz Strzecha: Za te pieniądze, pieniądze te nie poszły na cele wiejskie, ponieważ 

niedogadana sprawa została. W tym momencie, gdybyśmy tą działkę kupili od Pani (…) za 

remizą, mielibyśmy już działkę na ewentualną studnię, o której Pan mówi, że lokalizacja w 

okolicach remizy byłaby idealna. Czyli tamta decyzja Wójta również była, według mnie, 

nieprawidłowa, że tej działki żeśmy nie kupili. Teraz w dalszym ciągu trzy propozycje przecież 



propozycja działki śniadkowskiej. Ileż to jest kilometr połączyć Śniadków z Tomaszowem i tam 

jest możliwość też rozbudowy Tomaszowa, bo dwa ciągi drogi będą szły, tak? Ta w stronę 

Śniadkowa i druga w projekcie budowania łącząca Syberów z tą drogą na Śniadków. Czy nie jest 

nam wskazane, aby tą wodę doprowadzić? Już mamy rozwiązanie strategiczne, mamy tam wodę. 

Czyli tutaj decyzje Wójta w tym kierunku, nie wiem czy są (...) 

Pani Maria Deja: Złośliwe czy jakie, no. 

Pan Tadeusz Strzecha: Decyzje takie, że negatywnie się to opiniuje. 

Pan Henryk Nosowski: Ale tam jest działka pod plac zabaw, nie pod studnię. 

Pani Maria Deja: Ale ta druga pod studnię. 

Pan Tadeusz Strzecha: Ta druga pod studnię. Na plac zabaw jest w Syberowie, a w Śniadkowie 

jest pod studnię. Także myślę, że myśląc rozwojowo i perspektywicznie jest to uzasadnione, żeby 

zrobić starania i pozyskać te działki. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, dziękujemy. 

Pan Henryk Nosowski: Już można? Panie Sołtysie, sprawa działki Pani, której Pan tu wymienił 

nazwisko – lepiej, bardzo proszę, żeby nie wymieniać nazwisk, bo potem Pani Marta ma 

problemy tylko z opracowaniem protokołu. Ale tam nie wchodziło w grę, ponieważ wycena 

działki diametralnie różniła się od żądań (...) 

Pan Tadeusz Strzecha: Nie tak diametralnie, bo nie tak dużo bo chodziło o (...) 

Pan Henryk Nosowski: O trzy razy taką kwotę, która była (...) 

Pan Tadeusz Strzecha: O trzydzieści tysięcy bodajże, jeżeli dobrze pamiętam. 

Pan Henryk Nosowski: O trzy razy taką kwotę, która (...) 

Pani Maria Deja: Takie pieniądze idą lekką ręką, Panie Wójcie, tutaj. 

Pan Henryk Nosowski: Gdzie takie pieniądze idą? 

Pani Maria Deja: Idą (...) 

Pan Sylwester Różycki: Niech Pan kontynuuje. 

Pan Henryk Nosowski: Wracając (...) 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o ciszę. 

Pan Henryk Nosowski: (...) zadaniem jest Gminy wzmocnić ciśnienie wody na terenie Helenów 

i Tomaszów. Teraz doraźnym działaniem jest kontynuowanie dokumentacji, aby zbiornik, który 

był zaplanowany przed pandemią, pandemia to wstrzymała, potem problemy z projektantem i tak 

to wyszło, bo już by ciśnienie było dobre. A więc zbiornik, który był zaplanowany w Orońsku, 

załatwi doraźnie teraz sprawę dostarczenia wody. Ale docelowo właśnie projektowane inwestycje 

dróg sprawią, że aglomeracja już w tej chwili nazwana Tomaszowem rozbuduje się jeszcze 

bardziej. A więc tam musi być dodatkowe zaopatrzenie, ujęcie wody, żeby zabezpieczyć w 

przyszłości wieś Tomaszów w wodę. 



Pan Sylwester Różycki: A rezerwowe ujęcie wody dla mieszkańców Śniadkowa i Tomaszowa? I 

Dobruta? 

Pan Henryk Nosowski: Orońska przede wszystkim. Jeszcze w Orońsku musi być rezerwowe 

ujęcie wody. Orońsko przede wszystkim. Orońsko będzie miało dobre ujęcie wody, więc w 

znacznej mierze będzie poprawiony w ogóle system wodociągowy w naszej Gminie. Orońsko jest 

największą stolicą gminy i tutaj jest największa ilość osób i cały czas jest rozbudowywana. 

Pan Sylwester Różycki: Czekamy na dokumenty. Proszę bardzo, czy są jakieś pytania do 

przedstawionych informacji? Nie widzę. Bardzo proszę Panie Kierowniku, czy Pan Sekretarz? 

Pan Tomasz Rojek: W uzupełnieniu informacji Wójta Gminy za okres między sesjami. Zostały 

złożone (...) 

Pan Sylwester Różycki: Prosimy bardzo na mównicę. 

Pan Tomasz Rojek: Na mównicę? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Będzie mikrofon (...) 

Pan Tomasz Rojek: Uzupełnienie informacji za okres między sesjami. Zostały złożone trzy 

wnioski o dofinansowanie z Rządowego Funduszu Polski Ład. Pierwszy wniosek na 30 milionów, 

budowa, dofinansowanie do 30 milionów, budowa sieci kanalizacji sanitarnej w Orońsku 

obejmujące ulicę Brandta, Zagórską, Starowiejską, Wierzbicką i Christianiego. Drugi wniosek, 

dofinansowanie do 8 milionów, modernizacja sieci wodociągowej oraz hydrofornii na terenie 

gminy Orońsko wraz z budową zbiornika na wodę pitną, ujęcie wody oraz rozbudowę sieci 

wodociągowej. I trzeci wniosek, dofinansowanie do 2 milionów, adaptacja i rozbudowa budynku 

przy ulicy Spółdzielczej 3, dawny budynek SKR, na potrzeby przedszkola samorządowego i 

żłobka wraz z zagospodarowaniem terenu. Kolejne zadanie, został przetarg unieważniony na 

modernizację boiska sportowego GKS Oronka w systemie zaprojektuj i  wybuduj. Zostały już 

podjęte działania na ogłoszenie nowego przetargu. 

Pani Ewelina Suligowska: Może ja tutaj dopowiem. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, Pani Ewelina. 

Pani Ewelina Suligowska: Bo nie wiem czy wszyscy radni wiedzą, poszedł przetarg dość wysoko, 

ponad pół miliona od kwoty, która została zabezpieczona. I z informacji, które nam udało się 

ustalić, okazało się, że w tym przetargu zostało wpisane, że wysokość słupów oświetleniowych 

jest wpisana 14 metrów. Takie słupy się stawia naprawdę na stadionach, a nie na boiskach. My 

obecnie mamy słupy 9-metrowe, które wystarczająco nam. Wystarczą nam po prostu do tego, 

żeby one mogły być, po prostu ten przetarg będzie zmieniony, że wymieniamy tylko obudowy, 

klosze, tak, tego normalnego oświetlenia na ledowe. I tutaj cena przetargu powinna już być 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: A możemy poznać te kwoty, jakie [niezrozumiałe]? 



Pani Ewelina Suligowska: Tak, ja chyba mam przy sobie. 

Pan Sylwester Różycki: Kwota zabezpieczona na cel? Jaka jest? 

Pani Ewelina Suligowska: 466 100. 

Pan Sylwester Różycki: A przetarg poszedł? 

Pani Ewelina Suligowska: Najtaniej poszedł 701 100, a drugi 842 550. 

Pan Sylwester Różycki: I to wynika z programu funkcjonalno-użytkowego, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Tak, tak. Mamy najwięcej właśnie jeśli chodzi o to oświetlenie, że tutaj 

te słupy są bardzo drogie. No i wiadomo, za słupami idzie słup, a jeszcze tam w tym planie było 

podane, że mamy 5-metrowe słupy. I to też trochę takie było mylne. A mamy dziewięcio, no to 

jednak 4 metry różnicy to jest bardzo dużo. I okablowanie wszystko też tam pisało, a teraz w tym 

przetargu nie będzie tego potrzeba. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, miesiąc wrzesień. Wyrobimy się? 

Pani Maria Deja: Czy znów oddamy? 

Pani Ewelina Suligowska: Znaczy ja powiem szczerze tak, że gdzieś ze swojej strony jako prezes 

klubu teraz się powiem, ja już poczyniłam jakieś takie informacje dotyczące na przykład 

renowacji boiska, gdzie miało być robione. No i już się dowiedziałam, że tutaj lepiej by było 

jednak mimo wszystko robić tą wiosną, tak? No ale zobaczymy, jak to wszystko wyjdzie. Prace 

typu oświetlenie czy, nie wiem, na przykład podlewanie boiska może by warto było zrobić już 

teraz. A jednak będziemy obserwować, co tam się wynikało, że nie będzie lepiej tą akurat rzecz 

zrobić na wiosnę. 

Pan Sylwester Różycki: Udzielił Pan informacji, że przygotowywany jest przetarg. Czy możemy 

poznać datę ogłoszenia nowego przetargu? 

Pani Ewelina Suligowska: Chyba jeszcze nie, bo tam czekamy teraz aż ta firma, bo ja już tutaj z 

panią Asią rozmawiałam, musimy poczekać, aż ta firma teraz nam uzupełni te zmiany, które tam, 

o piłkochwyty chodziło, że miała być wymiana, [niezrozumiałe] tam będzie zaraz część 

dostawiana, a stare zostanie, tylko osiatkowanie będzie nowe. Tam parę takich zmian, niektórych 

takich może trochę mniejszych, ale które też mają znaczenie, musimy poczekać. Myślę, że po 

niedzieli będzie, z tego co z nią rozmawiałam, będzie próbowała po niedzieli. 

Pani Ewelina Suligowska: A do kiedy zadanie może być wykonane? 

Pani Ewelina Suligowska: Do końca roku. 

Pani Małgorzata Burek: A kto sporządził ten program funkcjonalno-użytkowy? 

Pani Ewelina Suligowska: Była firma. 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Proszę po kolei. 

Pan Adam Stańczyk: Jakie pieniądze to kosztowało, ten program? 



Pan Sylwester Różycki: Ten program funkcjonalno-użytkowy będzie poprawiony w ramach 

wykonawcy, czyli trzeba będzie płacić jeszcze raz? 

Pan Henryk Nosowski: Wracając do wykonawcy, a więc ktoś się podjął, wyłoniony był w ramach 

konkursu, przyjęta była kwota, wykonał. W najlepszej, większej fachowości. I oprócz programu 

jest również wyceniona wartość tego zadania. I wystąpiliśmy o dopłatę. Gdyby się właśnie 

zmienił, gdyby się przetarg zmieścił się w tej kwocie, którą wykonał również wykonawca tego 

PFU, to by było do realizacji. Ale niestety stało się inaczej. Stało się inaczej. Na 450 tysięcy niby 

wartość zadania, 701 100, no to jest poważna różnica. No i teraz się przyglądamy, co można 

zmienić. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, ale kto przyjął program funkcjonalno-użytkowy 

przewidujący wymianę dobrych słupów? 

Pani Ewelina Suligowska: Jeśli ja mogę się wypowiedzieć, myślę że kierownik, myślę, że Pan 

Piotr nadzorował to. 

Pan Henryk Nosowski: Ja tutaj myślę, że głównym inicjatorem był wykonawca tego programu. 

Pani Ewelina Suligowska: I tutaj jest największy problem. Ja prosiłam kierownika. I powiem to, 

prosiłam kierownika o wielokrotne spotkanie. Nie, nie wińmy tu pracowników. Prosiłam 

kierownika o wielokrotne spotkanie z nami, to my wiemy. Ja powiedziałam, jak był wóz strażacki, 

miał być kupowany, to przychodzono do strażaków i pytano, czy chcą żółty, czerwony, zielony, 

nie wiem, małe koło czy duże. Nas nikt tutaj nie zapytał, jeśli chodzi, gdzie ja panu kierownikowi 

zwracałam bardzo dużo razy. Proszę o spotkanie. To my wiemy, co nam potrzeba, jakie potrzeba, 

ile zraszaczy. Do tego spotkania doszło. Doszło do spotkania już w momencie, z Sekretarzem i z 

pracownikiem Urzędu. Gdzie to już było za późno wtedy na takie rzeczy. My sobie 

porozmawialiśmy, ustaliliśmy pewne rzeczy, ale umówmy się, że to już było zapisane. Tylko ja 

jestem troszkę innego zdania. Rozlało się mleko, rozlało się, trudno. Pewne nerwy byłyby 

niepotrzebne, że dzisiaj byśmy się nie denerwowali wszyscy. Dla mnie najważniejsze jest teraz, 

żeby to poszło do realizacji. 

Pan Sylwester Różycki: Tak Pani Ewelino, ale my na poprzedniej sesji wzięliśmy kredyt 500 

000,00 zł na bieżące utrzymanie z tego względu, że w kasie nam brakuje pieniążków, tak? 

Pan Józef Bakuła: 500 000,00 zł na bieżące utrzymanie? 

Pan Sylwester Różycki: No wtedy na wydatki bieżące, tak? Przecież to nie było na inwestycje. 

Pan Józef Bakuła: Pytanie do Pani Skarbnik. 

Pani Diana Czubak: 500 tysięcy na zamknięcie deficytu, jeśli chodzi o całokształt budżetu, na 

takiej zasadzie. Tak, jeśli pokrywamy, ja to tłumaczyłam na poprzedniej, na Komisji Budżetowej 

w poniedziałek, jeśli przyjmiemy takie założenia kolejności realizacji finansowania wydatków, 

to dochody bieżące muszą finansować wydatki bieżące. Na tą chwilę jesteśmy, jeśli chodzi o 



finansowanie wydatków bieżących na minusie, brakuje nam dochodów bieżących, by pokrywać. 

Więc na dzień dzisiejszy i na dzień podejmowania uchwały te 500 tysięcy miały finansować 

wydatki budżetu. Na dzień takiego realistycznego wykonania. Jako, patrząc na plan budżetu, te 

500 tysięcy będzie, te 500 tysięcy będzie zamykało nam budżet. I znów patrząc na kolejność 

realizacji planu, mówię tutaj w tej chwili o planie, to te 500 tysięcy będzie nam finansowało 

inwestycje. 

Pan Sylwester Różycki: Ale między innymi, jakby za 450 tysięcy poszedł przetarg, to 

wymienialibyśmy słupy, które się okazuje nie wymagają wymiany. 

Pani Ewelina Suligowska: Znaczy to jest tak, słuchajcie. To nie jest tak, że nie wymagają 

wymiany. To jest tak, jeśli masz, dostajesz pieniądze i masz na tyle tych pieniędzy (...) 

Pan Sylwester Różycki: Ale dokładamy z budżetu Gminy. 

Pani Ewelina Suligowska: Niech Pan Przewodniczący posłucha. Wytłumaczę ten zamysł czegoś 

dalej. Jeśli by nas było stać na tą realizację tego zadania i wymianę tych słupów, to stare 

odświetlenie, stare słupy miały przejść na tą boczną, boczne boisko. Więc to też tak nie można 

teraz powiedzieć, że nie wiadomo z czego, po co, było takie zamierzenie. Miały przejść na starą 

drogę. Ale jeśli teraz jest taka sytuacja, jaka jest, my wiadomo, my rezygnujemy z tego, bo nam 

zależy, żeby to wszystko, mimo wszystko do jakiejś realizacji doszło. Więc rezygnujemy z tych 

słupów. Trudno, nie będziemy mieć na tamtej części teraz tego zrobionego. Mamy swój zamysł, 

że są gdzieś tam słupy takie, znaczy nie, mamy słupy takie gdzieś, nawet w Gminie które leżą, 

niszczą. Słupy oświetleniowe takie stare, gdzie na przykład w [niezrozumiałe] zrobili sobie teraz 

własnym kosztem, tak? Mieli też [niesłyszalne] oświetlenie. I my te stare lampy gdzieś tam sobie 

przeniesiemy. Bo jest w zadaniu napisane, że zostają po naszej stronie, nie zabiera tego 

wykonawca. A tutaj zostawimy te słupy i tylko zrobimy oświetlenie ledowe, żeby zejść z tych po 

prostu dużych kosztów. 

Pani Małgorzata Burek: Czy ten program funkcjonalno-użytkowy nie znajdował się na stronie 

Gminy, tak? Żeby sobie przeczytać, zobaczyć, co będzie. Nie było go na stronie Gminy? 

Pani Ewelina Suligowska: Znaczy no tak wcześniej to nie, dopiero przy przetargu, tak? 

Pani Małgorzata Burek: No tak, no jak był ogłoszony przetarg, no to automatycznie i program 

funkcjonalno-użytkowy. 

Pan Ewelina Suligowska: Ale to już nic nie dało. Jak przetarg poszedł, no to co ja mogłam 

zmienić? 

Pan Sylwester Różycki: To już tylko czekali na oferty, tak? 

[niezrozumiałe] 



Pani Ewelina Suligowska: Prosiłam o dokumenty wiele razy, otrzymywałam nie te co trzeba. I 

jest mi przykro, że właśnie to zostało zapisane bez naszego, naszą konsultacją, bo byśmy na 

pewno wiele rzeczy tam zauważyli wcześniej. 

Pan Henryk Nosowski: Zamysł był dobry. Gdyby się zmieściło, tak jak zakładaliśmy, że 

zmieścimy się w tych kosztach, to mielibyśmy piękne słupy i mielibyśmy dodatkowo oświetlenie 

na drugim boisku. Teraz trzeba to korygować. 

Pani Ewelina Suligowska: Patrząc w całość na pewno też by miało jakieś korzyści, bo my też 

byśmy mogli sobie wynająć boisko np. piłkarzom z wyższej ligi. No bo te słupy też mają swoje, 

tak, to nie jest tak, że to nie jest potrzebne. Tylko my patrząc dzisiaj na nasze wydatki, że nie 

możemy tego zrealizować, bo nas nie stać (...) 

Pani Małgorzata Burek: Mierzmy siły na zamiary, po prostu. 

Pani Ewelina Suligowska: Dokładnie. Dlatego zostajemy przy tym, co mamy, a dla naszych 

potrzeb wysokość tych słupów po prostu wystarczy. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy są pytania jeszcze do Pana Kierownika? Nie widzę. 

Dziękujemy Panu. Czy ma Pan coś jeszcze? 

Pan Józef Bakuła: Dopiero rozpoczął. 

Pan Tomasz Rojek: Kolejnym zadaniem jest dostosowanie Urzędu Gminy w Orońsku do potrzeb 

osób ze szczególnymi potrzebami. Są to te prace wykonywane na korytarzu. Przewidywany 

termin zakończenia robót około 20 września. Budowa dróg na działkach ewidencyjnych nr 203 i 

207 w miejscowości Łaziska, gmina Orońsko. Umowa została podpisana. Termin realizacji 31 

stycznia 2025 roku. Kolejne to zakup wyposażenia i sprzętu dla ratownictwa na rzecz OSP w 

Orońsku i OSP w Dobrucie. Jest to dofinansowanie z Ministerstwa Sprawiedliwości i Gmina też 

wnosi wkład własny w kwocie 14 600,00 zł. A dofinansowanie 131 618,00 zł. Zostało puszczone 

zapytanie ofertowe na remont dachu na budynku gospodarczym w miejscowości Tomaszów. Jest 

w trakcie. Zapytanie ofertowe na remonty, roboty remontowe po zalaniu w Przedszkolu 

Samorządowym w Orońsku. 

Pan Mariusz Mirecki: I mam od razu pytanie tak na gorąco. Dlaczego tak późno poszło to 

zapytanie cenowe? Proszę mi to racjonalnie wytłumaczyć, dlaczego dopiero teraz poszło to? Na 

wymianę dachu w Tomaszowie. 

Pan Tomasz Rojek: Pan, który przymierza się do tej pracy, w tej chwili obecnie remontuje dach 

(...) 

Pan Mariusz Mirecki: Zaraz, zaraz. Jak to ktoś się przymierza do tego? Przecież to jest zapytanie 

cenowe. Każdy może to zrobić. Kto ma firmę, każdy może wejść. Gdyby to było wpuszczone na 

wiosnę, już by, podejrzewam, było zrobione. Nie teraz, gdzie każdy ma pracy nie wiadomo ile i 

ta cena, podejrzewam, że będzie o 50%, a nawet i 100% wyższa. 



Pan Józef Bakuła: Dobrze, pytanie jest takie, czy mieliśmy zabezpieczone pieniądze (...) 

Pan Mariusz Mirecki: Oczywiście, że mieliśmy, bo to jest z Funduszu Sołeckiego. 

Pani Maria Deja: I te fundusze sołeckie są bardzo późno realizowane niestety, bardzo późno. 

Pan Mariusz Mirecki: Taki jest standard dzisiaj w Polsce budowlańców. Na wiosnę każdy ma 

mało roboty, każdy bierze i stawki są niższe. O tej porze stawki są 50%, nawet 100% wyższe. 

Taka jest prawda. Jeszcze zobaczymy, czy się wyrobi firma. Bo do kiedy jest, do ostatniego 

października, tak? Termin realizacji. 

Pan Tomasz Rojek: Możemy tu z tego, co się dowiedziałem, z funduszu sołeckiego do końca roku 

możemy wydłużyć. 

Pani Diana Czubak: Do końca października, jeśli coś nie idzie, nie idzie z sołeckiego nie tak, do 

końca października jest termin, gdzie zebrania wiejskie mogą zmienić przeznaczenie. Więc jeśli 

coś, że tak powiem, nie zadziała, no to jest ten termin 31 październik, podjęcie uchwały o zmianie 

przeznaczenia funduszu. 

Pan Sylwester Różycki: A realizacja zadania musi być do końca roku. 

Pan Mariusz Mirecki: No to chyba tutaj jest znowu jakaś nieścisłość w tym zapytaniu cenowym, 

bo tam jest termin realizacji do końca (...) 

Pan Tomasz Rojek: Do końca października, tak. No ale jeżeli podpiszemy umowę (...) 

Pan Mariusz Mirecki: Zaraz, zaraz. No to skoro wpuszczacie na stronę i tam wyraźnie pisze, że 

jest do końca października termin realizacji, no to dla kogo to jest stworzone? Dla człowieka, 

który, nie wiem, od was ma przyjść, czy ogólnie każdy może? 

Pan Tomasz Rojek: Ogólnie może każdy przyjść. 

Pan Mariusz Mirecki: No to dlaczego to nie jest sprostowane, nie jest powiedziane otwarcie, że 

do końca roku? 

Pan Józef Bakuła: Roboty budowlane robić w grudniu to jest ryzyko. 

Pan Mariusz Mirecki: Bez komentarza. Co będę tu komentował? 

Pan Tomasz Rojek: Kolejne zapytanie. Na wykonanie i montaż trzech planów tyflograficznych 

w alfabecie Braille'a na budynku Urzędu Gminy w Orońsku. Zostało rozstrzygnięte, firma 

Wiatrobud będzie realizowała w kwocie 27 920,00 zł. 

Pan Sylwester Różycki: To jest w ramach tej inwestycji, które jest robiona? To jest jeden dział, 

Pani Skarbnik? Czy to jest osobny jakiś? 

Pan Tomasz Rojek: To jest osobne. 

Pan Sylwester Różycki: No to jest przetarg wygrany, tak? Na remonty. Dlaczego to nie było 

razem wszystko w jednym? 

Pani Diana Czubak: Nie wiem. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie? 



Pan Henryk Nosowski: Nie wiem [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Ale mamy dofinansowanie na przystosowanie urzędów dla osób z 

potrzebami. 

[niezrozumiałe] 

Pan Józef Bakuła: Proszę Państwa, to są różne roboty. Firma, która kładzie glazurę, niekoniecznie 

się zna na (...) 

Pani Maria Deja: Ale to jest z jednego. 

[niesłyszalne] 

Pan Józef Bakuła: Dopuszczalne był udział częściowy, na częściowe wykonanie, bo mówię 

trudno było, przypuszczaliśmy, że będzie trudno znaleźć wykonawcę, który da radę zrobić 

wszystko. Oczywiście można to robić na zasadzie podwykonawstwa, ale myślę, że lepiej, jeżeli 

każdy wystartuje w tej branży, w której się specjalizuje i złoży ofertę do części zadania. 

Pan Sylwester Różycki: Rozumiemy. Prosimy. 

Pan Tomasz Rojek: Kolejne zadanie to jest wykonanie usługi karczowania terenu działki nr 851 

w miejscowości Chronów Wieś. Czekamy tutaj na zabezpieczenie środków w budżecie, żeby 

zawrzeć umowę z wykonawcą. Działka ma być przeznaczona na plac zabaw w ramach inwestycji 

z miasta. Kolejne zapytanie zakup i montaż ogrodzenia panelowego na działkach gminnych 

Chronów Kolonia Dolna, Dobrut i Śniadków. Również czekamy na zabezpieczenie środków w 

budżecie gminy. 

Pan Sylwester Różycki: To rozumiem, że przetarg rozstał rozstrzygnięty? 

Pan Tomasz Rojek: Tak. Tutaj na jedną działkę brakuje tutaj, konkretnie na Chronów Kolonia 

Dolna, z funduszu sołeckiego było przeznaczone 10 000,00 zł, a najniższa oferta była 12 300,00 

zł. I na te 2 300 czekamy tutaj, żeby zabezpieczyć. 

Pan Sylwester Różycki: W miarę się mieścimy w tych …. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Przepraszam, mogę coś dodać? 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, Chronów? 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Tak, prosiłam Pana, żeby Pan przedzwoniił do mnie, jaka jest kwota, 

że mogliśmy zmniejszyć metraż na przykład ogrodzenia wtedy. I Pan nie oddzwonił nawet. 

Dziękuję. 

Pan Tomasz Rojek: No to widocznie wyleciało mi tutaj z pamięci. 

Pan Sylwester Różycki: Bo za tą kwotę będzie całe ogrodzenie, czy jak to będzie? 

Pan Tomasz Rojek: Nie. Część wydzielona tam już metrów – musiałbym iść na górę i zobaczyć. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Czyli proszę o telefon odnośnie ile tam wyjdzie. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Prosimy. 



Pan Tomasz Rojek: Kolejne. Pokrycie nawierzchni drogowej o długości około 200 m i szerokości 

4 destruktem asfaltowym w miejscowości Helenów. Czekamy również na zabezpieczenie 

środków w budżecie. 

Pan Sylwester Różycki: Odnośnie destruktu w Helenowie, dysponujemy destruktem? 

Pan Tomasz Rojek: Znaczy firma złożyła ofertę która, no, jest ogólnie problem z tym destruktem, 

bo już tam wcześniej robiłem zapytania takie telefoniczne i firmy nie miały tego destruktu. Teraz 

pan się odezwał i złożył ofertę na trzydzieści prawie dwa tysiące. 

Pan Sylwester Różycki: A Zarząd Dróg Wojewódzkich, Panie Józefie, dysponuje destruktem? 

Pan Józef Bakuła: Nie wiem. [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Może, korzystaliśmy z pomocy Zarządu Dróg Wojewódzkich 

wielokrotnie. 

Pan Henryk Nosowski: Oni rozdysponowali już. 

Pan Sylwester Różycki: Ale cały czas budują. Może akurat jest. 

Pan Henryk Nosowski: Jak będą kontynuować remont drogi do Radomia, bo jeszcze nie kończyli 

no to wtedy poprosimy o takie użyczenie. 

Pan Tomasz Rojek: Kolejna inwestycja to zakup urządzeń do siłowni plenerowej na działce 

gminnej nr 411 w Zaborowiu. To zadanie zostało już zrealizowane. Wykonanie chodnika w 

miejscowości Ciepła. Umowa została zawarta i zadanie jest w trakcie realizacji. Edukacja 

ekologiczna w gminie Orońsko poprzez organizację rodzinnego pikniku edukacyjnego. Umowa 

została zawarta. Piknik będzie się odbywał 7 września w miejscowości Ciepła. 

Pan Sylwester Różycki: Przy szkole. 

Pani Maria Deja: Czy będą jakieś zaproszenia? Ludzie będą wiedzieli, czy to jest tylko zamknięta 

impreza? 

[niezrozumiałe] 

Pani Maria Deja:  Tak, ale chodzi o to, że ludzie w Ciepłej nie wiedzą. 

Pan Tomasz Rojek: Plakaty już koleżanka zamówiła, już będą. W trakcie realizacji to jest. 

Pan Sylwester Różycki: Beneficjentami tego działania są przede wszystkim szkoły i uczniowie. 

Pani Maria Deja: Czyli mogą szkoły przyjeżdżać tego dnia tam? Będą przyjeżdżały? 

Pan Sylwester Różycki: Przede wszystkim ta szkoła Ciepła. 

Pani Maria Deja: Tylko Ciepła? 

Pan Sylwester Różycki: Przede wszystkim, ale nie stoi nic na przeszkodzie, żeby się po prostu 

zjechały szkoły, tak? Bo tam jest naprawdę infrastruktura gotowa. Bo to taka gotowa 

infrastruktura jeździ od szkoły do szkoły. I oni naprawdę są profesjonalistami. I obsługują z 

pewnością duże szkoły, tak? Nie taką małą szkołę, to jak byśmy zebrali wszystkie szkoły w jedną, 

to to jest dla nich żaden problem. 



Pan Tomasz Rojek: Kolejnym zadaniem jest wykonanym, było pobudzenie aktywności 

obywatelskiej poprzez modernizację wraz z wyposażeniem kuchni w strażnicy OSP w Orońsku. 

Zadanie zostało zrealizowane, został tam jeszcze do kupienia podgrzewacz do wody, który tam 

już jest podobno zamówiony, bądź już dotarł. 

Pan Sylwester Różycki: Pani Sołtys, to Pani widziała, tak? Wszystko dobrze? Nadzoruje Pani? 

Pani Monika Wiecheć: Tak. 

Pan Tomasz Rojek: Kolejnym zadaniem jest modernizacja hydrofornii, modernizacja budynku 

hydrofornii w Chronowie, pokrycie dachowe. Zadanie jest w trakcie realizacji. No i tutaj, o czym 

Pan Wójt już wspomniał, nabór został przedłużony na „Mazowsze dla zwierząt” do 8 września 

2023. 

Pan Sylwester Różycki: Oznacza to, że mało, mało chętnych? 

Pan Henryk Nosowski: Spodziewaliśmy się lepszego zaangażowania społeczeństwa. Pewnie 

wpływ ma też ta akcja, która była tam dwa lata temu, tak? Że trochę jest ograniczenie. 

[niezrozumiałe] Oby to było jakimś uzupełnieniem, ta obecna akcja. Spodziewaliśmy się więcej, 

ale jest tyle ile jest. No to miejmy nadzieję, że to jest uzupełnienie poprzedniej akcji kastracji. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są pytania? Proszę bardzo. 

Pani Maria Gajewska: Ja jeszcze zapytam, pewnie takie same zdanie by miał Pan Radny z 

Guzowa o drogi z FOGR’u 

Pan Artur Zasada: No to ja miałem inne pytanie (...) 

Pan Tomasz Rojek: [nakładające się głosy] Przetargi też są wyłonione. Będzie realizacja. 

Pan Artur Zasada: Panie kierowniku, dzisiaj właśnie ruszyła ta budowa drogi właśnie, Pani Mario, 

między Chronówkiem a Guzowem. Tam w końcu ile będzie? 200 czy 300 metrów? 

Pani Maria Gajewska: 320 to jest Wałsnów… 

Pan Tomasz Rojek: 320 w Wałsnowie, a tej drugiej… 

Pan Artur Zasada: Pan mówił wczoraj, że 300, ja słyszałem, że 200, no i w końcu się pogubiłem. 

Pan Tomasz Rojek: A nie, nie, to inna droga… 

Pan Józef Bakuła: Z tego co pamiętam to 200. 

Pan Tomasz Rojek: To ja się pomyliłem, o innej drodze mówiłem. 

Pan Artur Zasada: Jeszcze chodzi mi o fundusz sołecki w Guzowie. Odbył się jakiś przetarg, 

jakieś zapytanie do jakiejś firmy? 

Pan Sylwester Różycki: Jakie zadanie? 

Pan Artur Zasada: Ułożenie kostki przed sklepem. 

Pan Tomasz Rojek: Przed sklepem, tam mamy już ten projekt, tak? Pani Sołtys go zatwierdzała. 

A, bo Pan wtedy nie zatwierdzał. 

Pan Artur Zasada: Nie, nie bo mnie wtedy nie było. 



Pan Tomasz Rojek: Tutaj to czekamy na kierownika Grelę, żeby z nim to konsultować, bo on to 

tam prowadził, że tak powiem, wszystko. Ale tam wszystko jest uzupełnione, na dobrej drodze. 

Pani Barbara Szałas: A przepraszam, bo się akurat zapytam. Czy jest możliwość znalezienia u 

nas, bo mamy przecież wykonawców na naszym terenie, czy ktoś by może wykonał na jakichś 

tam zasadach, żeby obniżyć te koszty? 

Pan Tomasz Rojek: Ale czego koszty? 

Pani Barbara Szałas: Wykonania. 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy, tu chodzi o zapytanie ofertowe chyba Pani sołtys. 

[niezrozumiałe] 

Pan Tomasz Rojek: W Guzowie? 

Pani Barbara Szałas: W Guzowie, koło sklepu. [niezrozumiałe] 

Pan Tomasz Rojek: Myślę, że w przyszłym tygodniu już, jak kierownik Grela wróci, to 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Panie Józefie, proszę w stronę mikrofonu. 

Pan Józef Bakuła: Mówię, że tu się kłania ustawa prawo zamówień publicznych i nie można 

wskazać wykonawcy, wybrać sobie z tak zwanej wolnej ręki, jeśli nawet to jest mieszkaniec, jeśli 

mamy nawet przekonanie, że zrobi to taniej. Jeśli zrobi taniej, to niech wystartuje, złoży ofertę, 

będzie najtańsza, będzie wybrana … 

Pan Sylwester Różycki: W zapytaniu ofertowym, jak się ukaże na stronie. 

Pan Artur Zasada: Ale musi mieć zarejestrowaną formę, tak? 

Pan Sylwester Różycki: No tak. Dobrze. Pytania? Proszę. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Jedno zdanie odnośnie Guzowa. Akurat małżonka tam prowadzi sklep. 

I teraz tak, jest zdewastowany już niemal w połowie i właśnie czekałem na wyniki. Mówię, 

naprawiać go, czy będzie całkowicie rozbierany i ta kostka, kiedy powstanie? 

Pan Artur Zasada: Co? Płot będzie rozbierany. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Płot będzie rozbierany. Ale widzisz, że jest pouszkadzany. To wygląda 

obleśnie. 

Pan Artur Zasada: Właśnie wiem, właśnie będzie rozbierany. 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Zapytania do Pana Kierownika odnośnie tych realizowanych zadań? 

Ostatnie było tak? 

Pan Tomasz Rojek: Tak, ostatnie. 

Pan Adam Stańczyk: Jeśli można, ale to ja nie do kierownika, tylko chciałbym odnieść się do 

Pana Wójta, bo Pan Wójt mówił o działalności, jakie się działy tu naszej, a nie wspomniał słowem 

o sukcesie Aniołków Floriana, jakie była Bitwa Regionów, gdzie (...) Pan Wójt nic nie powiedział 



na ten temat, a taki sukces w powiecie, zajęli pierwsze miejsce, zakwalifikowali się dalej. Teraz 

prawdopodobnie w sobotę, w niedzielę jadą dalej. 

Pani Monika Wiecheć: W niedzielę. 

Pan Adam Stańczyk: No i, a tutaj nawet wzmianki o tym, że to był sukces naprawdę (…) 

Pani Monika Wiecheć: Pan Wójt zapomniał. 

Pan Henryk Nosowski: Tak, biję się w serce. Tak jest, zapomniałem. 

Pan Józef Bakuła: Ale nic nie stoi na przeszkodzie, żeby Pani Radna [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, dziś wpłynęły materiały do zmian w budżecie i 

proponowane autopoprawki. I tam jedna z autopoprawek dotyczy właśnie zabezpieczenia 

środków finansowych na zabezpieczenia finansów na wynajem autobusów, tego co zrozumiałem. 

Tak więc chyba to będzie okazja, żeby to omówić, tam wtedy to omówimy, dobrze? Czy są 

pytania do Pana Kierownika jeszcze odnośnie realizacji inwestycji? Nie widzę. Dziękuję. 

Pan Adam Stańczyk: Jedyna prośba, żeby się tam zainteresował bardziej tym placem w Dobrucie. 

Pan Sylwester Różycki: Bo była pogoda na to, tak? 

Pan Adam Stańczyk: Była pogoda, a robi się niedobrze. 

 

7. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie między 

sesjami. 

1. Komisja Statutowa z dnia 02.08.2023 r. 

Przewodniczący Komisji Statutowej Pan Bogdan Zdon poinformował: Panie Przewodniczący, 

Wysoka Rado, Panie Wójcie, Szanowni Goście. Komisja Statutowa pracowała nad opracowaniem 

nowego statutu. To było związane z tym, że poprzedni statut obowiązywał od 2012 roku. 

Natomiast w tym okresie od 2012 roku wiele przepisów zmieniło się, jeżeli chodzi o ustawę o 

samorządzie gminnym. Należało to, ten statut dostosować do ustawy o samorządzie gminnym 

oraz do statutu gminy. Po konsultacjach z Komisją, po konsultacjach z Wójtem, przestawiliśmy 

ten statut do konsultacji społecznych, ten nowy. I on już jest na stronie od chyba miesiąca, na 

stronie głównej. Natomiast sołtysi dostali statut do konsultacji z mieszkańcami, którzy będą 

chcieli na przykład zapoznać się z nim u sołtysa. I bo sołtysi ogłoszą zebrania w celu przyjęcia 

tych statutów, znaczy przyjęcia wniosków od mieszkańców. Bo tam nie będzie żadnych uchwał, 

żadnych nic wsi, tylko po prostu konsultacje. I jeżeli ktoś będzie chciał jakiś wniosek złożyć, to 

ten wniosek może złożyć bezpośrednio u sołtysa, w Urzędzie Gminy lub na zebraniu wiejskim. I 

te wnioski będą później analizowane przez Komisję i one mogą być brane pod uwagę, a mogą 

być nie wzięte pod uwagę. Także proszę o przeprowadzenie tych zebrań, tych konsultacji, 

zapoznanie mieszkańców ze statutem. Jeżeli będą wnioski, to te wnioski proszę do Biura Rady 

dostarczyć. 



Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Tylko pytanie do Państwa Radnych. Czy ma ktoś pytania 

odnośnie przedstawionych informacji? Państwo Radni? Widzę Pana, Panie Sołtysie. Pytam o 

radnych. Nie widzę Państwa Radnych. Proszę bardzo, Panie Sołtysie. 

Pan Tadeusz Strzecha: Ja tutaj chciałem, żeby doprecyzować, zapytać, te wnioski, to znaczy 

dotyczące zmiany paragrafu tego punktu takiego, tak? 

Pan Bogdan Zdon: Tak, uwagi do/// mam uwagi do… 

Pan Tadeusz Strzecha: No bo ja już sporo informacji mam od mieszkańców. Także to już jest 

sporo tych wniosków będzie i zmian. 

Pan Bogdan Zdon: No jeżeli będą rozpatrywane, jeżeli one będą się mieściły w ramach ustawy o 

samorządzie gminnym, to będą być może uwzględnione. 

Pan Bogdan Zdon: Niektóre tam wynikają, że jeden paragraf nie koliduje z drugim. W jednym 

pisze coś tam, a w następnym odwołuje się do paragrafu, który nie istnieje i tak dalej. 

Pan Maria Deja: No to przeanalizujmy. 

Pan Sylwester Różycki: No to prosimy o takie uwagi. Dobrze. Czy są pytania? Nie widzę. 

 

2. Wspólne posiedzenie Komisji Rewizyjnej i Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych 

z dnia 18.08.2023 r. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Pani Małgorzata Burek poinformowała: Proszę Państwa, 18 

sierpnia odbyła się wspólna Komisja Finansowa, Spraw Socjalnych z Rewizyjną. W porządku 

obraz była analiza odpowiedzi na wnioski z wspólnej Komisji z dnia 20 lipca, skierowana do 

Wójta. I wnioskami było: pierwsze czy filia Biblioteki Publicznej w Łaziskach może pracować i 

funkcjonować na telefon? Nie dostaliśmy odpowiedzi na to pytanie. Następnym wnioskiem było: 

za jakie czynności były wypłacane pracownikom wynagrodzenia? Proszę sprecyzować, chodzi tu 

o dodatki specjalne, za jakie czynności i w jakiej wysokości. Za rok 2022, czy 2023. Również nie 

mamy odpowiedzi. 

Pan Józef Bakuła: Była odpowiedź na to pytanie. 

Pani Małgorzata Burek: Była odpowiedź, ale bez odpowiedzi. Także ta odpowiedź nie jest brana 

pod uwagę. My chcemy precyzyjną. 

Pan Józef Bakuła: To znaczy jaką, Pani Przewodnicząca? 

Pani Małgorzata Burek: To znaczy chcemy kwotę (...) 

Pan Józef Bakuła: Nazwiska i kwoty? 

Pani Małgorzata Burek: Absolutnie, bez nazwisk. Tylko kwotę i za jaką czynność. 

Pan Józef Bakuła: Ale Pani w zapytaniu było o wynagrodzenia, nie o dodatki specjalne. 

Pani Małgorzata Burek: Dodatki specjalne. 

Pan Józef Bakuła: Wynagrodzenia było w zapytaniu. proszę przeczytać pytanie. 



Pani Małgorzata Burek: Zaraz znajdę. 

Pan Sylwester Różycki: Pan Bogdan nie ma takich wniosków? 

Pan Bogdan Zdon: Nie. 

Pani Małgorzata Burek: W każdym bądź razie mamy już na kolejną Komisję to zapytanie, także 

będziemy analizować na następnej Komisji wynagrodzenia za dodatki specjalne, jakie kwoty i za 

co. 

Pan Józef Bakuła: Znaczy nie mylmy pojęć. Albo wynagrodzenia albo dodatki specjalne do 

wynagrodzeń. Mówimy o dodatkach specjalnych. 

Pani Małgorzata Burek: Tak, dodatki specjalne. Następny wniosek o przygotowanie projektu 

uchwały w sprawie przyjęcia obowiązku gminy odbioru odpadów z nieruchomości 

niezamieszkałych, tzw. letników, na których powstają odpady. I tu poszło pismo do Pana 

Przewodniczącego Komisji Finansowej, tak? No, ale już będziemy dalej analizować. Poprosimy 

tutaj pracownika, ile wpłynęło takich wniosków co do letników. Następny wniosek był o 

wykonanie odrębnej studni głębinowej dla boiska sportowego w Orońsku. I tu była odpowiedź 

Wójta, że taka studnia nie powstanie. Czekamy aż będzie zrobione nawadnianie. I tej wody będzie 

szło dużo mniej. 

Pani Ewelina Suligowska: [niezrozumiałe] 

Pan Józef Bakuła: Nie, myśmy… 

Pani Ewelina Suligowska: Tutaj to nie zgodzę się i ja. 

Pan Józef Bakuła: … dyskutowali na ten temat, natomiast było, że tak powiem, zrozumienie, że 

studnia dodatkowa (...) 

Pani Małgorzata Burek: Nie powstanie, nie powstanie. 

Pan Józef Bakuła: … nie powstanie studnia, która miałaby służyć wyłącznie zasilaniu podlewania 

boiska. Natomiast, że jest potrzebna studnia do zasilania systemu wodociągowego, to jak 

najbardziej była zgoda. 

Pani Małgorzata Burek: No tak, ale że nie zostanie wykonana odrębna studnia na boisku 

sportowym, więc tu było, że no nie powstanie, tak? 

Pani Maria Deja: Dlatego taka odpowiedź jest. 

Pani Małgorzata Burek: Dokładnie. 

Pani Ewelina Suligowska: Jeżeli jeszcze mogę tutaj teraz jedno słowo. Mi się przypomniało, że 

tam poczyniłam takie kroki, rozmowy właśnie na temat tej studni. To wiem, że właśnie tam w 

jakiejś głębokości to nie potrzeba takich… 

Pan Sylwester Różycki: Do 25 metrów. 

Pani Ewelina Suligowska: Tak. I ja poczyniłam też takie kroki, poprosiłam pana pewnego, żeby 

mi sprawdził, czy będzie możliwość. Bo jeśli by była możliwość, to w tych przetargach tam jest 



taki zapis o tej studni głębinowej, więc to jeszcze nie wyklucza, Pani Małgorzato, że może się 

stać, że na Oronce powstanie taka studnia. Wszystko będzie zależało od tego, czy ta woda będzie 

osiągalna. 

Pan Sylwester Różycki: To znaczy, drodzy Państwo, to że woda, o jest duże 

prawdopodobieństwo, że w tej lokalizacji woda będzie, bo to chodzi o podskórne wody, ale na co 

zwracałem ja uwagę i tutaj też na Komisji, żeby pamiętać, że ta woda, która jest pobierana 

ujęciami wody do wody pitnej, to jest z GZWP. I nie wiem, czy Pan widział już, ile wynosi 

dzienna koncesja na wodę z GZWP, możliwość pozyskiwania. To są szacowane 300-400,00 zł 

dziennie. Na razie jest możliwość nałożenia koncesji. Ale zbliżamy się do tego, że to będzie 

obowiązek z tego względu, że będzie problem z wodą pitną. I to jest jedna, to jest właśnie 

motywacja, przedsiębiorcy inwestowali w łapanie wody i wykorzystywanie deszczówki i wody 

podskórne, a nie, jak w tym przypadku, woda wodociągowa pitna wykorzystywana do celów 

nawadniania, gospodarczych itd. Czyli potwierdza się to, co mówiliśmy od samego początku. 

Ujęcie osobne wody, co będzie przełożyło się na ekonomię. 

Pani Małgorzata Burek: Następnym punktem porządku obrad była analiza dokumentów 

dotyczących planu zagospodarowania przestrzennego i studium uwarunkowań na podstawie 

uchwał z 2018, 2019 i 2020 roku. Dostaliśmy na komisję faktury, teraz przeanalizujemy te 

dokumenty i już [niesłyszalne] na Komisję. Następnym punktem była analiza wniosku złożonego 

do zakładu energetycznego o wykonanie przyłącza trójfazowego do świetlicy w Łaziskach oraz 

na jakim etapie jest wniosek o płatność w ramach programu OZE. Tu już wiemy, że to przyłącze 

jest zrobione. Natomiast nie ma firmy, która połączy tą pompę ciepła. I ogólnie Gmina nie ma 

serwisu, tak? Nie ma firmy, która by serwisowała pompy ciepła, które już mają mieszkańcy, tak? 

Z programu OZE. Punkt 4. Analiza rejestru umów umieszczanych na stronie BIP Urzędu Gminy 

Orońsko. I dostaliśmy, już tą na stronie Urzędu Gminy na stronie BIP, to jest umów z 2023 roku. 

I analizowaliśmy je skrupulatnie punkt po punkcie, natomiast nie było nazwisk, nie było pełnych 

sum. Tutaj Pani pracownik powiedziała, że no nie mogą być nazwiska. Jednak Pani Skarbnik 

mówi, że jak jest umowa zlecenie, więc nazwiska jak najbardziej. I również tutaj poprosiliśmy 

[nieszrozumiałe] we wnioskach, że takie nazwiska mają się znaleźć. I na przykład taka 

ciekawostka, co do tych wcześniejszych skarg, że nie ma doradcy Wójta, ale jest pod jakiś jest, 

tylko pod inną nazwą. Czyli dwa tysiące miesięcznie udział w działaniach, w spotkaniach, 

udzielanie …. Jeszcze raz, udział w działaniach, w spotkaniach, udzielanie konsultacji. 

Pan Sylwester Różycki: Dwa tysiące miesięcznie, tak? 

Pani Małgorzata Burek: Tak. No to jest to wszystko na stronie, tylko, że nie ma nazwisk, ale to 

prosimy o uzupełnianie. I na przykład jeszcze w zakresie Urzędu Stanu Cywilnego, tam jest 

[niezrozumiałe] osoba… 



Pan Sylwester Różycki: Prosimy o ciszę. 

Pani Małgorzata Burek: … jakby nie wiem, wspomagająca, pomagająca. To już jest koszt w tym 

roku około trzydziestu tysięcy. A już tam jest, prawda, kierownik, zastępca i tak dalej. 

Pan Sylwester Różycki: To jest pomoc czy szkolenie? 

Pani Maria Deja: Szkolenie to już było. Dwadzieścia było na szkolenia, to jest dodatkowo. 

Pan Józef Bakuła: To jest pomoc w likwidowaniu zaległości, których było bardzo dużo. Niestety. 

Pani Diana Czubak: Czy Pan widział treść tej umowy? Na co została zlecona. 

Pan Józef Bakuła: Widziałem, ale wiem co robią. 

Pani Maria Deja: Ale tam jest ta ewidencja, tam zupełnie nie jest na zaległości tylko na obecne 

działania chyba. No to nie są na zaległości chyba. 

Pan Józef Bakuła: Powtórzę jeszcze raz. Zaległości były od olbrzymie, trzeba było je 

wyprowadzić, a że świeża osoba poszła, to potrzebna była także pomoc. 

Pani Maria Deja: Mogę zadać pytanie? A czy to prawda, że pani, która jest kierownikiem USC 

jeszcze ma w oświacie jeszcze ma jakiś etat? 

Pan Józef Bakuła: Pani pomaga w oświacie. 

Pani Maria Deja: Na jakąś część etatu? 

Pan Józef Bakuła: Nie, nie, nie. 

Pani Maria Deja: Bez żadnego etatu. 

Pani Małgorzata Burek: No to jest na stronie, więc mi się wydaje, że tutaj jest etat. Na stronie BIP 

Urzędu. Może pomaga w promocji. 

Pan Józef Bakuła: O której pani mówimy? 

Pani Małgorzata Burek: O pani kierownik USC. 

Pan Józef Bakuła: No to jest zatrudniona w USC, na stanowisku kierownika, A że tu pomaga, tak 

pomaga, bo tu znowu przyszła świeża osoba, którą trzeba wprowadzić. 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Pan Panie Sekretarzu, bardzo Pana proszę, żeby Pan mówił w naszą 

stronę. Sołtysi się nie obrażą… 

Pan Wojciech Brodowski: Jak to nie? 

Pan Sylwester Różycki: … ale nam się nie nagra. Proszę o wyrozumiałość. 

Pani Małgorzata Burek: A, jeszcze przy okazji, dwóch kierowników nie ma oświadczeń 

majątkowych na stronie. Także od razu tutaj już, jako Komisja Rewizyjna pilnujemy wszystkiego 

i też chcemy, żeby się to znalazło na stronie Urzędu. 

Pani Maria Deja: A w jakich etatach, w jakiej części etatów tutaj są, ten kierownik referatu? 

Pani Małgorzata Burek: No to tutaj mamy oświata. Roman Woźniak kierownik Referatu 

Administracyjno-Organizacyjnego. 



Pan Sylwester Różycki: Czyli jest pan kierownikiem i jednocześnie wybierze za doradztwo? To 

jest ta sama umowa, tak? To na Komisji było poruszone, tak? 

Pani Małgorzata Burek: Tak. 

Pani Maria Deja: Oświata, Szymańska Milena też jest zatrudniona? 

Pani Małgorzata Burek: Czy te osoby się w 8 godzinach wyrabiają w pracy? 

Pani Maria Deja: Powiedział Pan, że pomaga bezetatowo, a tutaj jest, że zatrudniona. 

Pan Józef Bakuła: Wyjaśnimy to na piśmie, bo… 

Pani Małgorzata Burek: No dobrze. 

Pani Maria Deja: To dlaczego takie informacje są tutaj? 

[niezrozumiałe] 

Pani Małgorzata Burek: No dobrze, to zwracam, prośba do mieszkańców, żeby sprawdzali stronę 

Urzędu Gminy. Jakieś pytania czy wnioski proszę kierować do Komisji Rewizyjnej, będziemy 

analizować. Tu już teraz odczytam wnioski z Komisji z osiemnastego: Punkt pierwszy: Ilu 

właścicieli nieruchomości niezamieszkałych, to jest letników, złożyło deklarację w roku 2023 na 

odbiór odpadów? Następny punkt: Kto w Urzędzie Gminy posiada ryczałt na samochód prywatny 

do celu służbowych, w jakiej kwocie? Następnie, wnioskujemy, aby rejestr umów umieszczany 

na stronie internetowej, posiadał dane osobowe jako strony umowy oraz uaktualnienie wartości 

umowy. Następne, uzupełnić rejestr umów za 2022 rok na stronie internetowej, ponieważ kończył 

się w 2021 roku w listopadzie. Następny punkt. Udostępnienie petycji i wniosków na stronie 

internetowej gminy. I kolejne o udostępnieniu nagrań z sesji Rady Gminy w Orońsku na stronie 

BIP gminy Orońsko, ponieważ ostatnie nagrania były z października 2022 roku i tak nie może 

być. 

Pan Sylwester Różycki: Nie ma Pana Wójta, to z Panem Wójtem będziemy rozmawiać na ten 

temat. 

Pani Małgorzata Burek: Dziękuję. 

Pan Sylwester Różycki: Pytania do Pani Przewodniczącej? Nie widzę. 

 

3. Komisja Finansowo-Budżetowa i Spraw Socjalnych z dnia 28.08.2023 r. 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Bogdan Zdon 

poinformował: Proszę Państwa, w dniu 28 sierpnia odbyło się posiedzenie Komisji Finansowo-

Budżetowej i Spraw Socjalnych. W porządku obrad były następujące tematy. Informacja Wójta 

Gminy Orońsko z wykonania budżetu za pierwsze półrocze 2023 roku. I tutaj już Pani Skarbnik 

nie ma obowiązku robienia sprawozdania. 

Pani Diana Czubak: Wójt. Wójt, nie ja. 



Pan Bogdan Zdon: Wójt, przepraszam bardzo. Pani Skarbnik nie wykonuje tego. Wójt nie ma 

obowiązku robienia tego sprawozdania, natomiast Pani Skarbnik przygotowała nam taką krótką 

informację z wykonania tego budżetu za pierwsze półrocze 2023 roku. Przedstawiała nam taką 

krótką analizę i tutaj, proszę Państwa, na co zwróciliśmy uwagę? Że na ten deficyt, bo ten deficyt 

powoduje, że mamy go zabezpieczyć kredytem. I tak deficyt na styczeń, kiedy przyjmowaliśmy 

budżet wynosił 2 714 000,00 zł. Natomiast już na 30 czerwca deficyt był 5 896 258,70 zł. 

Natomiast proszę Państwa, na dzień dzisiejszy ten deficyt już jest w kwocie 6 367 157,00 zł. I 

tutaj jest to zagrożenie, że będziemy musieli to sfinansować częściowo z kredytu. Był 

proponowany kredyt 3 750 000,00 zł. Nie podjęliśmy tej uchwały w sprawie podjęcia tego 

kredytu, tylko 500 tysięcy na bieżące wykonanie. I tutaj byłaby taka prośba do Pana Wójta, aby 

ten kredyt, deficyt zmniejszał, ewentualnie likwidował go innymi środkami niż kredytem. W 

drugim punkcie porządku obrad była analiza realizacji dochodów z tytułu podatków, zaległości 

od za okres 6 miesięcy, wysokość udzielonych ulg, umorzeń z tego tytułu. A więc tutaj Wójt nie 

dokonywał znaczących jakiś ulg i umorzeń, jedynie co tutaj mamy przedstawione to są rozłożenie 

na raty kwoty 95 713,76 zł – odsetki i upomnienia. To jest decyzja na rozłożenie na raty oraz 

dwie decyzje w sprawie umorzenia zaległości na łączną kwotę 738,00 zł. To jest podatek rolny i 

podatek od nieruchomości oraz 188,00 zł odsetek. Także tych umorzeń i zwolnień nie było wiele. 

Następnym punktem była analiza sprawozdania Wójta Gminy Orońsko z gospodarki odpadami 

komunalnymi za pierwsze półrocze 2023 rok. I ten punkt przełożyliśmy na następne posiedzenie, 

ponieważ osoba, która mogłaby to przygotować i ewentualnie zreferować, była na urlopie. Także 

na następnej komisji będziemy ten temat analizować. Następny punkt to było opiniowanie 

projektów uchwał złożonych na sesję Rady Gminy na ten dzisiejszy dzień. I tutaj, proszę Państwa, 

do tej wersji, którą mieliśmy złożoną na komisję w tym wyjaśnieniu było 25 punktów do których 

Komisja ustosunkowała się pozytywnie. Zaopiniowała pozytywnie ten projekt zmian w budżecie 

na 2023 rok. Oczywiście z tym deficytem budżetowym 6 367 157,00 zł. Natomiast obecnie 

otrzymaliśmy inną wersję projektu uchwały zmian w budżecie. Do tych 25 punktów doszło 

jeszcze 5 punktów. I te punkty nie były analizowane, nie były przedmiotem analizy na Komisji 

Finansowo-Budżetowej, dlatego będziemy to jako całość, na sesji komisja podejmie decyzję, 

Rada na sesji podejmie decyzję, czy podejmiemy tą uchwałę w tym zmienionym kształcie. Jakie 

zmiany są proponowane w budżecie na 2023 rok na dzisiejszej sesji, tą informację odstawi Pani 

Skarbnik. Tak, to będzie w punkcie. I nie będę tutaj powielał. No i sprawami, zajmowała się 

sprawami bieżącymi. Komisja dyskutowaliśmy na różne tematy. Nie mam protokołu z 

posiedzenia, także nie jestem w stanie odtworzyć tego wszystkiego, co było na posiedzeniu. 

Pan Sylwester Różycki: Jakieś wnioski? 



Pan Bogdan Zdon: Wniosków nie było. Jeżeli ktoś by się chciał zapoznać z protokołem Komisji 

z posiedzenia z dnia 28 sierpnia, to proszę do Biura Rady. 

Pani Małgorzata Burek: Ja mam pytanie, ponieważ na Komisji usłyszałam, że wszystkie 

inwestycje będą robione z kredytu. Inwestycja, czyli nawet, nie wiem, kupienie łopaty, to też z 

kredytu? 

Pani Diana Czubak: Nie. Kupienie łopaty jest wydatkiem bieżącym. 

Pan Sylwester Różycki: Pytania do Pana Bogdana do przedstawionych informacji? Nie widzę. 

 

4. Wspólne posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu oraz Komisji Samorządu, 

Ładu, Porządku Publicznego, Handlu i Usług z dnia 30.08.2023 r. 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu Pani Maria Deja poinformowała:  

Witam wszystkich zebranych. Komisja Oświaty Kultury, Zdrowia i Sportu wraz z Komisją 

Samorządu, Ładu i Porządku Publicznego, Handlu i Usług miała wczoraj Komisję objazdową, 

głównie po szkołach, żeby sprawdzić, jak przygotowane są szkoły i technicznie i socjalnie do 

roku szkolnego. I na tym posiedzeniu wypracowaliśmy następujące wnioski. W szkole w 

Guzowie wymiana kamer, generalny remont drzwi wejściowych, uporządkowanie terenu przy 

budynku gospodarczym, wywóz gruzu, odkrzaczenie. Dobudowa sali gimnastycznej, to u nas 

pojawia się non-stop. Będziemy o to dalej walczyć. Korytarz dolny, wymiana parkietu, na płytki 

lub tarkett. To nie są sprawy na dzisiaj, ale może sprawy na kolejny budżet. Szkoła w Ciepłej, 

wykonanie podjazdu koniecznego oraz dobudowa sali gimnastycznej. Szkoła w Wałsnowie, 

remont sali gimnastycznej, remont schodów przy wyjściu z sali gimnastycznej. Są po prostu 

bardzo duże ubytki. Remont urządzeń na placu zabaw. Proponujemy zamknąć plac zabaw do 

chwili wykonania napraw. Nie nadaje się po prostu. Wyciąć suche drzewo przy szkole. O to 

wnioskowaliśmy już w tamtym roku, wnioskujemy ponownie. No i takie pytanie od nas: czy są 

oszczędności z zainstalowania pompy ciepła w szkole? Czy będą jakieś oszczędności? No to 

zobaczymy co będzie. Szkoła w Orońsku, zlikwidowanie części tarasu. Tego jeszcze nie 

poruszaliśmy, ale to wynikło przy tych, naszym objeździe i to jest myślę w przyszłości konieczne 

do wykonania. Odnowa elewacji, tarasu przy szkole tutaj. Tak, pani dyrektor nie wiedziała o co 

chodzi, także trzeba skonsultować. Odnowa elewacji zewnętrznej, w porozumieniu z panią 

dyrektor, może w połączeniu z muralem. Jakiś obraz Brandta, czy, no coś takiego. ale odnowa 

jest konieczna, bo elewacja jest makabryczna. Przedszkole w Krogulcza. Z wykrzyknikiem 

natychmiast usunąć przęsła ogrodzenia pod bramą, które stanowią zagrożenie życia i zdrowia. 

Wiem, jak się kończą pewne rzeczy, więc trzeba to uprzątnąć natychmiast. No i wykonać remont 

schodów. Ponawia się. My tu sugerowaliśmy przedszkole z prawdziwego zdarzenia, ale z tego, 

co widzimy, to chyba nie będzie. Przedszkole Orońsko, ulica Wesoła, wnioskujemy o pozyskanie 



pomieszczeń dla logopedy i innych specjalistów. Zamontować stojak na rowery. Rozeznać się w 

możliwości zamontowania czytników, takie rzeczy są już w miastach, tu by się bardzo przydały 

z tego co pani mówi. Ponadto wnioskujemy o wykonanie analizy kosztów naprawy podłoża, tej 

wykładziny takiej kostkowej, na wszystkich szkolnych placach zabaw. Wszędzie są uszkodzone. 

Tylko że podobno są możliwości remontu, że niekoniecznie zmiany. Bo tutaj pan kierownik 

wspomniał, że już były wyceny takiej wymiany. Ale, że możliwości remontu jakiegoś tej kostki. 

Pani Ewelina Suligowska: Tutaj Pani dyrektor z orońska taką dała wskazówkę. 

Pani Maria Deja: Tak, tak, tak, tak, że jest taka możliwość, że można wyremontować właśnie te 

wykładziny na placach zabaw. No i takimi wykładzinami różnymi pokryte jest boisko szkolne w 

Guzowie, w Wałsnowie, więc też to pod rozwagę bierzemy. Wnioskujemy także o systematyczne 

wykaszanie terenu przy szkołach, placach zabaw i innych obiektach oświatowych, w tym filia 

biblioteki w Łaziskach. Z przodu jest wykoszone, a z tyłu chwasty. To pan kierownik widział 

właśnie. W Bąkowie plac zabaw. Wnioskujemy o wymianę wadliwego urządzenia karuzeli. Przy 

analizowaniu możliwości przeniesienia pięciolatków z przedszkola przy ulicy Brandta do szkół, 

z naszych rozmów z dyrektorkami wynika, że pięciolatków w szkołach jest bardzo mało. Ja nie 

mówię, że to trzeba przenosić, ale przeanalizować możliwość. O to nam chodzi. No i prosimy o 

wystosowanie wniosku do powiatu o wycięcie krzewów nachodzących na ulicę i utrudniających 

jazdę przy drogach powiatowych w naszej Gminie. Już powiedziałam w naszej Gminie, bo 

drogami, którymi jeździliśmy, to tutaj panie mówią, że rysują samochody krzaki na jedną trzecią 

jezdni, krzaki wystające. To jest właśnie o tych krzakach. Oraz wypełnienie ubytków w asfalcie 

w powyższych drogach, szczególnie Chronów, Łaziska. I to do Powiatu. Będziemy pisali do 

powiatu, ale prosimy też Wójta o to, żeby tam wnioskował. Wnioskujemy także o wyrównanie i 

utwardzenie drogi gruntowej, powiatowej, łączącej, nie wiem czy dobrze zapisałam, Chronów 

Kolonia z Chronowem Wieś. No to tyle. To tyle na ten objazd. Dziękuję bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są pytania do przedstawionych informacji? Proszę. 

Pani Diana Czubak: Do tych pięciolatków w szkołach. Na tą chwilę, jeśli pięciolatek jest w 

przedszkolu, on ma zapewnioną opiekę [niezrozumiałe] 

Pani Mari Deja: Analizowaliśmy to. 

[niesłyszalne] 

Pani Maria Deja: Ile rodziców deklarowałoby się właśnie na to, żeby było na 5 godzin? Bo może 

taka sytuacja istnieje, że, chodzi o tą analizę nam chodzi, już nie chodzi o przenoszenie, ale o tą 

analizę nam chodzi. 

Pani Diana Czubak: Bo też jest może taka możliwość prawna generalnie, żeby utworzyć ten 

oddział przedszkolny, ten zerówkowy w formie przedszkola, tak? Że powiedzmy ono może 

funkcjonować, jak najbardziej te zerówki mogą funkcjonować przez te 8 godzin. 



Pani Maria Deja: Aha, rozumiem. Czyli ta analiza by się przydała, bo panie mówią, że są 

przygotowane na większą ilość dzieci, a z pięciolatków mieliśmy tam, w jednej szkole jeden, w 

jednej szkole czwórka. Więc może by któraś szkoła (...) 

Pan Józef Bakuła: Przygarnęła. 

[niezrozumiałe] 

Pani Ewelina Suligowska: Pani dyrektor z Guzowa, Pani dyrektor z Ciepłej mówią, że  mają 

naprawdę dużo miejsc, jak tak analizowaliśmy na szybko. No wiadomo, to jest tak, jedziesz, 

analizujesz na szybko, no to dochodzimy do tego wniosku, że te miejsce by się znalazły. Tylko 

tak jak tu Pani Skarbnik dopowiada, że jest możliwość nawet taka 8-godzinna. No to jest ten 

problem, tak? Że tu przyprowadzą na 5 godzin, a tu jest 8 zapewnione, tak? To jest ta różnica. No 

to jest naprawdę dobre rozwiązanie moim zdaniem. I nauczyciele by nie stracili też pracy, no bo 

wtedy potrzeba była w szkołach. I nauczyciele by mogli sobie przejść, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Pan Wójt przeprowadzi analizę. [niezrozumiałe] Czy są pytania do Pani 

Przewodniczącej? Drodzy Państwo, bardzo proszę o ciszę. Drodzy Państwo, żeby była jasność, 

wyjaśniliśmy sobie z Panem Wójtem w drodze zapytania, jak ma wyglądać obsługa kancelaryjna 

Biura Rady. I Drodzy Państwo, wszystkie dokumenty, które są składane, składane są na Dziennik 

Podawczy Urzędu Gminy. Tak? Wszyscy Radni zrozumieli? Wszystkie pisma, które są składane 

do Biura Rady są składane w sekretariacie. 

Pani Monika Wiecheć: Zawsze tak było. 

Pan Sylwester Różycki: Zawsze? Jest Pani pewna? Dobrze. 

 

8. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-2040; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy Panią 

Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Projekt uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej wraz z autopoprawkami. 

I będę zaznaczała Państwu w trakcie wyjaśnień, które, co, co się zmieniło do pierwotnej uchwały. 

Po stronie dochodów w roku 2023 między poprzednią uchwałą WPF-u a obecną zostały 

zwiększone dochody o 174 043,00 zł, z czego dochody bieżące zwiększono o 474 000,00 zł, a 

dochody majątkowe zmniejszono o kwotę 300 000,00 zł. Zmiana ta wynika ze zwiększenia planu 

o kwotę, i tu już jest w ramach autopoprawki, 319 846,00 zł z tytułu środków na uzupełnienie 

subwencji ogólnej. Jest to ta część kwoty otrzymanej od rządu, wpłynęła pierwsza już transza na 

konto gminy w wysokości 700 000,00 zł. Dodatkowa kwota została przyznana w całości dla 

gminy Orońsko w wysokości 2 099 559,00 zł. Po odjęciu tej różnicy, która została w tej chwili 



przedstawiona do rozdysponowania pozostało 1 779 713,00 zł. Zwiększenia w planie dochodów. 

Dokonano zwiększenia planu o kwotę 4 000,00 zł z tytułu dotacji otrzymanej od Fundacji Orange 

przez PSP Wałsnów na realizację programu „Superkoderzy”. Dokonano zwiększenia planu o 

kwotę 15 000,00 zł z tytułu dotacji od Ministerstwa Sportu i Turystyki na realizację programu 

powszechnej nauki pływania Umiem pływać. Dokonano zmniejszenia o kwotę 300 000,00 zł z 

tytułu dotacji z Urzędu Marszałkowskiego Województwa Mazowieckiego w ramach instrumentu 

wsparcia Autobusy dla mazowieckich szkół. Gmina Orońsko tutaj złożyła wniosek o 

przeniesienie tego finansowania na rok 2024, gdyż projekt umowy, jaki został przedstawiony, 

zawierał zapis, że wykonanie tego zadania jest liczone 6 miesięcy od daty podpisania umowy. 

Wkraczamy w rok 2024 i to jest datowane na miesiąc luty. Więc tutaj zachodzą zmiany w WPF-

ie. To zadanie zostaje skreślone do realizacji w 2023 i jest przepisane do realizacji w roku 2024 

z limitem na to zadanie 802 000,00 zł. Dokonano zwiększenia o kwotę 64 402,42 zł na zadania 

związane z realizacją zadań dotyczących Karty Dużej Rodziny oraz zakupu podręczników do 

szkół podstawowych. Jest to zmiana, która została wprowadzona zarządzeniem Wójta na 

podstawie upoważnień ustawowych. Dokonano zwiększenia z tytułu środków otrzymanych z 

funduszu pomocy, na łączną kwotę jest 1 794,66 zł. Na zadania z pomocy społecznej, to jest 

wypłata świateł pieniężnych oraz nadanie numeru PESEL i potwierdzenie tożsamości. Fundusz 

pomocy to są cały czas środki związane z pomocą obywatelom Ukrainy. Zwiększenia planu 

dotacji od wojewody mazowieckiego o kwotę 70 000,00 zł w zakresie zadań z oświaty. Jest to 

dofinansowanie do projektu Aktywna tablica. Projekt realizowany będzie w dwóch szkołach w 

Ciepłej i w Guzowie. 70 000,00 zł jest to dotacja otrzymana. I tutaj również będziemy jako gmina 

zobowiązani do dołożenia własnego wkładu. W roku 2024 dokonano zwiększenia o kwotę w 802 

000,00 zł, z czego dochody bieżące zwiększono o 502 000,00 zł, a dochody majątkowe 

zwiększono o kwotę 300 000,00 zł. 502 000,00 zł zostały zwiększone z tytułu subwencji ogólnej. 

I chodzi tutaj głównie również o zabezpieczenie finansowania tego zadania, które przełożyliśmy 

do, przełożymy do roku 2024, czyli autobus. I zwiększenie planu z tytułu dotacji, którą na tą 

chwilę fizycznie zostały zwrócone do Urzędu Marszałkowskiego, bo taki był warunek. A 

otrzymamy ją fizycznie na konto w roku 2024. Wydatki. W 2023 roku ogółem zwiększono 

wydatki o 173 043,08 zł, z czego wydatki bieżące zwiększono o 447 543,08 zł, a wydatki 

majątkowe zmniejszono o 273 500,00 zł. W tym dokonano zmniejszenia planu wydatków o kwotę 

300 000,00 zł na zadaniu inwestycyjnym zakup autobusu szkolnego z uwagi na przeniesienie do 

roku 2024. Dokonano zwiększenia planu na kwotę 110 000,00 zł na zakup usług w zakresie 

wywozu osadów z oczyszczalni ścieków w Orońsku i Łaziska. Źródłem finansowane tutaj są 

środki z uzupełnienia subwencji ogólnej, dołożenie do wysokości planu, do wartości szacowanej, 

jakie będzie wykonane w drugim półroczu tego roku. Zwiększenie planu o kwotę 5 000,00 zł na 



opłaty sądowe związane z zasiedzeniem i urządzeniem ksiąg wieczystych. Tutaj jest podniesiona 

opłata na zasiedzenie działki jednej pod drogę. Jest to koszt 2 000,00 zł. Urządzenie ksiąg 

wieczystych również na działkach zajętych pod drogi. Zwiększenie planu o kwotę 2 200,00 zł na 

pokrycie kosztów pobytu osób w ośrodku interwencji kryzysowej z uwagi na brak zapewnienia 

lokalu socjalnego. Źródłem finansowania są środki z subwencji ogólnej. Tutaj dodatkowo 

mieliśmy już wprowadzone do budżetu tutaj jeszcze 2 200,00 zł. Jest to koszt jeszcze dwóch 

miesięcy, sierpień i wrzesień. Dokonano zwiększenia planu o kwotę 50 000,00 zł na zakup usług 

związanych z bieżącym funkcjonowaniem Urzędu Gminy. Te pieniądze, to jest bieżące 

funkcjonowanie Urzędu. Tutaj zwiększenie planu z uwagi na zbyt małe wprowadzenie do budżetu 

środków. I to jest do zapewnienia takiego bieżącego funkcjonowania takiej usługi, jeśli chodzi o 

Urząd są to opłaty kosztowe, opłaty licencyjne, to są te największe koszty. Obsługa prawna, 

również tutaj jest 9 000,00 zł na obsługę prawną. Jest to zabezpieczenie środków do wartość jest 

zawartej umowy. Kwota 20 000,00 zł na ekwiwalent dla strażaków. Zwiększenie tutaj na 

zabezpieczenie środków na wypłatę za trzeci i czwarty kwartał 2023. Średnio wypłacamy około 

10 000,00 zł na kwartał za akcje gaśnicze. Zwiększenie planu o kwotę 3 000,00 zł na realizację 

ścieżki edukacyjnej i dopasażenie. Program Superkoderzy realizowany jest w PSP w Wałsnowie. 

Tutaj całość finansowana jest z dotacji z fundacji Orange. Zwiększono plan o kwotę 2 246,00 zł 

na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych w PSP Ciepła. Tutaj również już po materiałach, bo 

dzisiaj przyszła dotacja zwiększająca. Dotacja, subwencja zwiększająca odpis dla nauczycieli, w 

związku z tym, że ponownie został zwiększony odpis dla nauczycieli, jak i dla pracowników 

administracyjnych od lipca do grudnia. I tutaj również trzeba będzie poprzeliczać i dla każdej z 

szkół odesłać. Zwiększenie planu o kwotę 87 500,00 zł na realizację programu Aktywna tablica 

realizowanego jako w PSP Guzów, PSP Ciepła. Kwota 17 500,00 zł to jest nasz wkład własny, a 

70 000,00 zł pochodzi z dotacji z Urzędu Wojewódzkiego. Zwiększenie planu o kwotę 40 000,00 

zł na pokrycie pobytu dziecka umieszczonego w Domu Pomocy Społecznej. Tutaj mamy jedno 

takie dziecko skierowane i koszt miesięczny pobytu tego dziecka jest około 6 400 zł. Zwiększenie 

planu o kwotę 5 000,00 zł na zakup usług związanych z realizacją programu tzw. dużego OZE. 

Źródłem finansowania są środki [niezrozumiałe]. Tutaj zostało wykonane naprawa falownika. I 

tutaj mamy takie przejście, jeśli chodzi o [niezrozumiałe] to dochody z odszkodowania za 

uszkodzony falownik dostaliśmy w roku 2023. A samo wykonanie usługi będzie (...) 2022, a 

wykonanie usługi będzie w 2023. Zwiększenie planu o kwotę 7 000,00 zł na zakup usług w 

zakresie prac remontowych na gminnych placach zabaw. Tutaj jest nawiązanie do tego, do 

przeglądu jeśli chodzi o plac zabaw w Wałsnowie, ten wykonany do środków wiejskich. Tam jest 

szacowana około 3 000,00 zł, a ta różnica po prostu, bo te przeglądy z uwagi na ten okres 

wakacyjny będą na każdym jednym placu wykonywane. Zwiększenie planu o kwotę 15 000,00 



zł na realizację programu powszechnej nauki pływania Umiem pływać. Źródłem pokrycia jest 

tutaj dotacja z Ministerstwa Sportu i Turystyki. Nasz wkład własny do tego projektu wynosi 21 

000,00 zł. I będzie on pokryty ze środków Gminnej Komisji Rozwiązania Problemów 

Alkoholowych. Dokonano zwiększenia o kwotę 64 402,42 zł na zadania związane z realizacją 

zadań dotyczących Karty Dużej Rodziny oraz zakupu podręczników do szkół podstawowych. 

Tutaj wydatki zostały zwiększone zarządzeniem Wójta. Zwiększenie środków z Funduszu 

Pomocy Ukrainie na łączną kwotę z 1 794,66 zł. Również zmiany wprowadzone zarządzeniem. 

Dokonano zwiększenia, i tu już jest autopoprawka, dokonano zwiększenia planu o 4 100,00 zł na 

zadanie poprawa organizacji ruchu. Chociaż może nawiążę po części do uchwały budżetowej, 

ponieważ zapisem dotyczącym zmiany zadania autobus szkolny, zmniejszamy kwotę tej 

inwestycji o 300 000,00 zł, bo przenosimy je do realizacji na rok 2024. Pozostaje nam środki z 

tej inwestycji w wysokości 502 000,00 zł zadania inwestycyjnego w roku 2023. I te 502 000,00 

zł zostały rozdysponowane na zadania inwestycyjne. I tak, kwotę 165 000,00 zł na zadanie 

modernizacja drogi Tomaszów Syberów Wierzbica. Więc zostajemy z jednego zadania 

inwestycyjnego na zadanie inwestycyjne, zostajemy jeśli chodzi o wydatki majątkowe. I środki 

tutaj na to zadanie zostały zabezpieczone do kosztorysu inwestorskiego wraz z nadzorem. Plan 

tej inwestycji finansowy po zmianach wynosi 245 000,00 zł. Następnie przeniesienie z wartości 

autobusu kwoty 96 302,00 zł na zadanie budowa drogi w Chronowie na działce nr 850. Środki 

tutaj zabezpieczono do wysokości kosztorysu inwestorskiego, wynosi on tam 110 055,00 zł. 

Pozostała kwota 4 100,00 zł pochodzi z uzupełnienia subwencji ogólnej i jest ona przeznaczona 

na nadzór inwestorski. Zwiększono plan (...) 

Pan Sylwester Różycki: Chwileczkę. Proponuję, aby każdą autopoprawkę przegłosować osobno. 

Wtedy będziemy mieć przed oczami też. 

Pani Diana Czubak: Dobrze. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o wygenerowanie autopoprawki. Bo nie mamy tego w 

materiałach, tak? Pan Wójt jest obecny. Czy są jakieś pytania odnośnie tej autopoprawki? 

Pani Diana Czubak: Znaczy, autopoprawka wynosi 4 100,00 zł i dotyczy ona zwiększenia 

wartości do jego zadania, czyli budowa drogi na działce 850 w Chronowie. O nadzór inwestorski. 

Pan Sylwester Różycki: No, czyli dodajemy 4 100,00 zł na nadzór. Czy wszyscy są w systemie? 

 

Głosowano w sprawie: wprowadzenia autopoprawki: zwiększenia planu 4 100 zł. na zadanie 

„Poprawa organizacji ruchu poprzez budowę drogi gminnej na działce nr 850 w Chronowie”. 

Środki zabezpieczono do wysokości kosztorysu inwestorskiego oraz nadzór inwestorski. Plan 

środków na inwestycję po zmianach wynosi 114 100 zł. Źródło pokrycia inwestycji pochodzi 

przeniesienia 96 302 zł. ze środków z uzupełnienia subwencji ogólnej 4 100 zł. 



Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o kolejną. 

Pani Diana Czubak: Dokonano zwiększenia o kwotę 15 000,00 zł na realizację zadania poprawa 

organizacji ruchu poprzez budowę nawierzchni asfaltowej na drodze gminnej na działce nr 878 

w Helenowie, progi zwalniające i odwodnienie. Powyższe wynika z zapytania cenowego. Plan 

inwestycji po zmianach 33 533,00 zł. Źródłem finansowania tutaj są środki z uzupełnienia 

subwencji ogólnej. 

Pan Mariusz Mirecki: Z funduszu sołeckiego też tam są pieniążki? 

Pani Diana Czubak: 18 533,00 zł pochodzi z funduszu sołeckiego. Plus te piętnaście, to łącznie 

daje nam 33 533,00 zł. Taka jest nazwa, czyli ten efekt końcowy osiągnięcia tej inwestycji. 

Pan Michał Kapusta: To znaczy tam będzie robione tylko bez tych progów zwalniających, tylko 

sama droga, sam destrukt. 

Pan Sylwester Różycki: Czy popiera Pan poparcie tej autopoprawki? 

Pan Michał Kapusta: Ja tak. 

Pan Sylwester Różycki: Pan Wójt to złożył autopoprawkę. Dobrze. Głosowanie w sprawie 

wprowadzenia autopoprawki odczytanej przez Panią Skarbnik. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: wprowadzenia autopoprawki: zwiększenia planu o kwotę 15 

000 zł. na realizację zadania „Poprawa organizacji ruchu poprzez budowę nawierzchni asfaltowej 

na drodze gminnej na dz. Nr 878 w Helenowie (progi zwalniające, odwodnienie). Powyższe w 

wynika z zapytania cenowego. Plan inwestycji po zmianach 33 533 zł. Źródłem finansowania są 

środki z uzupełnienia subwencji ogólnej. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 



Pan Sylwester Różycki: Analogicznie, proszę następną. 

Pani Diana Czubak: Zwiększenie planu o kwotę 7 400,00 zł na zadanie wykupu sprzętu z leasingu. 

I tutaj mamy kosiarkę PRONAR, głowica do trawy PRONAR, ciągnik Belarus. Źródłem 

finansowania są też środki z uzupełnienia subwencji ogólnej. Te zadania były w budżecie już 

ujęte w wartościach, w tych pierwszych, wynikających z umowy leasingu, czyli 3 lata wstecz. 

Ale to, te wartości wynikały jeszcze przed podwyżką oprocentowania i stóp procentowych, więc 

stąd ta różnica. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli wykupujemy na własność. 

Pani Diana Czubak: Wykupujemy na własność. Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są pytania tutaj do autopoprawki? Nie widzę. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: wprowadzenia autopoprawki: zwiększenia planu o kwotę 7 400 

zł. na zadania wykupu sprzętów z leasingu: kosiarki Pronar, głowicy do trawy Pronar, ciągnika 

Belarus. Źródłem finansowania są środki z uzupełnienia subwencji ogólnej. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Pani Diana Czubak: Zwiększenie planu o kwotę 8 400,00 zł na zakup usług związanych z opłatą 

za dostęp do serwera transmisji oraz archiwizacją nagrań na portalu eSesja.tv. To jest wartość 3 

700,00 zł, na którą się to składa, oraz usługa tworzenia napisów do nagrań z sesji. Kwota 4 700,00 

zł. I tutaj jest przeliczona średnia wartość tej usługi, bo tam jest za każde rozpoczęte 30 minut 

nagrania dana kwota, ilość sesji i tak dalej. Więc to jest szacowana kwota. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, do tej pory udawało nam się to własnym sposobem zrobić 

tak. Z czego to wynika? 

Pani Marta Gruszczyńska: Z nowelizacji ustawy o dostępności cyfrowej. W marcu weszła 

nowelizacja, która nakłada właśnie na organy dodawania napisów do nagrań z posiedzeń. Do 

wszystkich udostępnionych materiałów w formie audio-video na BIP-ie. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli firma będzie za nas to robiła, tak? 

Pani Marta Gruszczyńska: Tak. Niestety, nie dysponujemy ani sprzętem, ani możliwościami, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Liczą sobie za archiwizację plus opracowanie nagrań, tak? 

Pan Marta Gruszczyńska: Za opracowanie napisów do tych nagrań. 



Pan Sylwester Różycki: Nie mamy swoich serwerów? 

Pani Marta Gruszczyńska: To jest taka archiwizacja wynikająca z tego, że oni muszą to pobrać, 

że tak powiem, na swoje serwery i obrobić tam całe nagranie. 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy umieszczenie materiału no to jedno, na jakim serwerze to dwa, 

no to ktoś ma bazę. Przecież mamy serwery Gminy, tak? Mamy miejsce wykupione. To co stoi 

na przeszkodzie, żeby używać naszych serwerów w tym przypadku? Czy informatyk to 

konsultował z Panem? 

Pani Marta Gruszczyńska: To jest oferta przez informatyka (...) 

Pan Sylwester Różycki: Ja tak, rozumiem, ale my mamy, jako z pewnością Urząd Gminy 

wykupione miejsce na jakimś tam serwerze, tak? W jakiejś tam chmurze i tak dalej. Czy jest 

możliwość umieszczenia tam naszych nagrań, a potem tylko przesyłanie tej firmie, aby tą część, 

rozumiem, trudniejszą dla nas, aby opracować te napisy, wymóg ustawowy zapewnić. 

Pan Henryk Nosowski: Tylko informatyk może szczegółowo to wytłumaczyć. 

Pan Sylwester Różycki: Tylko tak rzucam propozycję. Bo może się okazać, że ten koszt 8 500,00 

zł, no to już ponosimy w ramach tego, że mamy jakąś tam bazę danych już wykupioną. 

Pani Marta Gruszczyńska: Ale chodzi Panu o eSesję, o program eSesja? 

Pan Sylwester Różycki: Chodzi mi o zamieszczanie materiału z nagrań na serwerze. Tych nagrań, 

tak? Bo rozumiem, że do tej pory było na YouTube'ie. YouTube to jest serwer. Do tej pory 

radziliśmy sobie, że wrzucaliśmy materiały, wykorzystywaliśmy YouTube'a do zamieszkania (...) 

Pani Marta Gruszczyńska: Do transmisji na żywo. 

Pan Sylwester Różycki: Ale tam były dostępne nagrania, które pobieraliśmy potem, żeby je 

odrobić i wrzucić potem obrobione na stronę Gminy, tak? 

Pani Marta Gruszczyńska: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czy ten serwer jest po to, żeby zamieszczać tam nagrania? 

Pani Marta Gruszczyńska: YouTube? 

Pan Sylwester Różycki: Nie, ten, który wykupujemy teraz. 

Pani Marta Gruszczyńska: Nie wiem, musiałby informatyk. Bo to jest oferta (...) 

Pan Sylwester Różycki: Mieliśmy już taki przypadek, że mieliśmy również ofertę, gdzie 

odbywały się transmisje na żywo, z wiadomych przyczyn pandemii, gdzie jedna transmisja 

wychodziła w granicach 400-500 zł, a udało nam się to po prostu zrobić we własnym zakresie 

przy pomocy informatyka. Dlatego takie pytanie kieruję, czy musimy za to płacić? 

Pani Marta Gruszczyńska: Znaczy to jest oferta od tej firmy, od której uzyskujemy dostęp do 

eSesji. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli dokupujemy kolejną usługę od nich. 

Pani Marta Gruszczyńska: Tak, dorabiania tych napisów. 



Pan Sylwester Różycki: Dobrze. 

Pani Małgorzata Burek: To może przedyskutujmy z informatykiem, może się wstrzymajmy? 

Pani Maria Deja: To jest pilne? 

Pani Marta Gruszczyńska: To jest pilne, bo to jest (...) 

Pan Sylwester Różycki: Jest pilne bo nie ma nagrań z sesji, cały czas. Rozumiem, że to będą 

kolejne nagrania, nie do tej pory? 

Pani Marta Gruszczyńska: Tak, też. 

Pan Sylwester Różycki: No i te nagrania które zostały nagrane wcześniej i są na YouTube'ie, 

zostaną pobrane, czyli z serwera zostaną obrobione i tam zostaną dołożone napisy, tak? 

Marta Gruszczyńska: Od momentu wejścia w życie tej nowelizacji. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, czy są pytania do poprawki? Kto jest za przyjęciem 

autopoprawki odczytaną przez Panią Skarbnik? 

 

Głosowano wniosek w sprawie: wprowadzenia autopoprawki: zwiększenia planu o kwotę 8 400 

zł. na zakup usług związanych z opłatą za dostęp do serwera transmisji oraz archiwację nagrań 

na portalu eSesja TV (3 700 zł.) oraz usługę tworzenia napisów do nagrań z sesji (4 700 zł.). 

Źródłem finansowania są środki z uzupełnienia subwencji ogólnej. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) Maria Deja NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo analogicznie. 

Pani Diana Czubak: Zwiększenie planu o kwotę 6 000,00 zł na zakup usług w ramach promocji. 

Źródłem finansowania są środki z uzupełnienia subwencji ogólnej. I w tej kwocie 6 000,00 zł 

mieści się między innymi, na wniosek Wójta i kierownika AOK kwota do 3 000,00 zł na 

sfinansowanie dojazdu właśnie Koła Gospodyń Wiejskich w ramach promocji naszej Gminy na 

zawody, nie wiem jak to nazwać. Pozostała kwota to jest jeśli chodzi o zwiększenie środków na 

promocję, bo tam również już po prostu nie ma pieniędzy. 

Pani Monika Czubak: Dobrze, Pani Moniko? Pani może w tym momencie? 

Pani Monika Wiecheć: Aniołki Floriana uczestniczyły 22 lipca w Bitwie Regionów w powiecie 

szydłowieckim w Jastrzębiu, brało 28 kół z terenu powiatu szydłowieckiego. No i zajęłyśmy 



pierwsze miejsce. Danie nasze popisowe był udziec z dzika, kasza, sos z borowików, grzybów i 

buraczki zasmażane. No i teraz jedziemy (...) 

Pani Maria Deja: Z tym samym daniem? 

Pani Monika Wiecheć: Z tym samym, tylko teraz będzie cały dzień. Będzie kasza, ten sos i 

buraczki. Jedziemy do Gołotczyzny, województwo ciechanowskie. 

Pan Sylwester Różycki: Dziękuję. Proszę bardzo, czy ktoś chciałby dodać? 

Pan Adam Stańczyk: To znaczy w formie pytania do Pani Moniki. 

Pani Maria Deja: Zabierasz gości? 

Pan Adam Stańczyk: Z tego co słyszałem, że nie było przedstawiciela z Urzędu Gminy, żeby miał 

kto z Wami jechać. Czy już jest? 

Pani Monika Wiecheć: Nie, nic nie wiem na ten temat. 

Pan Adam Stańczyk: No to ja tu nie widzę za bardzo przykry temat, Panie Wójcie. Panie Wójcie, 

Wójt Bracha z sąsiedniej gminy sam chce jechać, a od nas z Gminy, żeby władze nie jechały, no 

to chyba trochę nie bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: Bo u Niego odbywał się ten przegląd. 

Pan Henryk Nosowski: A dlaczego mówicie, że nikt nie chce jechać? 

Pani Monika Wiecheć: My jeszcze nic nie wiem, czy ktoś jedzie. Bo ja nie wiem, może Pan prezes 

wie. Niespodzianka będzie. 

Pan Henryk Nosowski: Niech będzie zaproszenie i ktoś się znajdzie. 

Pan Sylwester Różycki: Przystępujemy do głosowania. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: wprowadzenia autopoprawki: zwiększenia planu o kwotę 6 000 

zł. na zakup usług w ramach promocji. Źródłem finansowania są środki z uzupełnienia subwencji 

ogólnej. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Pani Diana Czubak: Zwiększenie planu o kwotę 15 000,00 zł na dotację podmiotową dla Gminnej 

Biblioteki Publicznej w Orońsku. Dodatkowe środki finansowe zostaną przekazane na wydatki 

bieżące związane z uzupełnieniem brakujących środków na wynagrodzenia i pochodne w kwocie 



12 500,00 zł, a pozostała część 2 500,00 zł na instalację systemu alarmowego w pomieszczeniach 

biblioteki w Orońsku. Tutaj był wniosek dyrektora biblioteki. 

Pani Maria Deja: Przez tyle czasu biblioteka w Łaziskach pracowała na telefon, to myślę, że 

zaoszczędzili na takie rzeczy. 

Pan Józef Bakuła: Ale w jaki sposób mieli zaoszczędzić pani Radna, bo ja tego nie rozumiem. 

Pani Małgorzata Burek: No to, przepraszam, no to może na Komisji przeanalizujmy. 

Pani Maria Deja: Dlatego, że nie było tam pracownika, Panie Sekretarzu. 

Pan Józef Bakuła: Pracownik nie dostawał pensji, w ogóle go nie było w pracy? 

Pani Maria Deja: Nie był tyle godzin, ile tam miał siedzieć. Czyli nie było pracownika tam. No 

wiem, był tutaj doradcą, był w Starostwie, był w różnych miejscach. Wiem o tym. 

Pan Henryk Nosowski: To są częściowe etaty, żeby to funkcjonowało. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, są pytania do autopoprawki? 

Pani Małgorzata Burek: Możemy przeanalizować na Komisji? 

Pan Sylwester Różycki: Budżet to już był podejmowany dla Biblioteki. 

Pan Józef Bakuła: Przypominam, że dwukrotnie okrojony. 

Pani Maria Deja: Nie, bo był powyżej tego [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, przystępujemy do głosowania. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: wprowadzenia autopoprawki: zwiększenie planu o kwotę 15 

000 zł. na dotację podmiotową dla Gminnej Biblioteki Publicznej w Orońsku. Dodatkowe środki 

finansowe zostaną przeznaczone na wydatki bieżące związane z uzupełnieniem brakujących 

środków na wynagrodzenia i pochodne w kwocie 12 500 zł. a pozostałej części 2 500 zł. na 

instalację systemu alarmowego w pomieszczeniach Biblioteki w Orońsku. 

Wyniki głosowania: ZA: 6, PRZECIW: 7, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (6) Renata Bączek, Mariusz Mirecki, Ewelina Suligowska, Monika 

Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada PRZECIW (7) Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Wiesława Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Katarzyna Taras, Bogdan Zdon 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) Maria Gajewska NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Pani Diana Czubak: Z autopoprawek to już ostatnia. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli teraz głosujemy uchwałę WPF wraz z autopoprawką. Wraz ze 

zmianami. 

Pani Diana Czubak: Ze zmianami, tak. Tylko teraz, moment, bo teraz nie przeszło. To musimy 

wrócić i zmniejszyć dochody. W tej chwili zrobiła nam się różnica budżetowa. Należy zmniejszyć 



kwotę z tego źródła, z którego było zaplanowane pokrycie, czyli dochody w punkcie 1 – 23 

objaśnienia do WPF-u. I pierwsza pozycja, czyli zmniejszenie, zwiększenie planu o kwotę 304 

846,00 zł. I od razu z autopoprawką w treści merytorycznej do tego 

Pan Sylwester Różycki: Czyli zmniejszają się dochody o tę kwotę. 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są jeszcze pytania? 

Pani Diana Czubak: I jeszcze muszę dodać, bo tam już były wydatki jeśli chodzi o rok 2024, bo 

tutaj najgłówniejsza pozycja, która zmienia na WPF. I jest to właśnie to zadanie zakup autobusu 

szkolnego, gdzie całością kwoty wchodzi 802 000,00 zł w roku 2024 i już będzie inwestycją roku 

2024. Będzie upoważnieniem do podpisania umowy z wykonawcą. Wynik budżetu nie uległ 

zmianie po wprowadzeni tym wszystkich autopoprawek do budżetu i poprawek do budżetu. 

Pan Sylwester Różycki: Mamy informację kiedy ten autobus będzie dostarczony? Taki konkretny 

termin jest? Czy nie mamy? 

Pan Henryk Nosowski: W przyszłym roku. 

Pan Sylwester Różycki: Ale mamy jakiś taki konkretny termin, że to będzie nie wiem, nowy rok 

szkolny? 

Pani Diana Czubak: Nie. 6 miesięcy od daty podpisania umowy. 

Pan Józef Bakuła: Nie, 6 miesięcy od podpisania umowy, czyli to będzie styczeń jak dobrze 

pamiętam. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli początek roku. 

Pan Józef Bakuła: Tak jest podpisana umowa. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są pytania do projektu? 

Pani Diana Czubak: Dla pewności możecie przegłosować zmniejszenie dochodów po stronie 

subwencji. [niezrozumiałe] 

Pani Diana Czubak: Dobrze, proszę o wygenerowanie wprowadzenia autopoprawki. Pani teraz 

poda te kwoty. 

Pan Sylwester Różycki: Głosowanie w sprawie wprowadzenia autopoprawki zwiększenia planu 

o kwotę 304  846,00 zł z tytułu środków na zwiększenie subwencji ogólnej. 

 

Głosowano wniosek w sprawie: wprowadzenia autopoprawki: zwiększenia planu o kwotę 304 

846 z tytułu środków na zwiększenie subwencji ogólnej. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 



Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Pan Sylwester Różycki: Głosujemy uchwałę wraz ze zmianami? 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o wygenerowanie, chyba że ktoś jeszcze ma jakieś pytania 

odnośnie zapisów? Nie widzę pytań. Proszę o wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2023-

2040 wraz ze zmianami; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria Gajewska, 

Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Karol Białas 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXXVI/369/2023 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 31 sierpnia 2023 r. w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na 

lata 2023-2040 została przyjęta jednogłośnie. 

 

b) zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2023 rok; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy Panią 

Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o zmiany w budżecie i tej podjętej uchwale o zmianie w WPF-

ie, plan dochodów o zmianach z autopoprawkami, które zostały przyjęte i zmianami, ogółem plan 

dochodów 29 386 373,78 zł minus 15 000,00 zł. Plan dochodów bieżących 28 044 023,15 zł, 

również minus 15 000,00 zł. Dochody majątkowe w kwocie 1 342 350,63 zł. Pozostaje tutaj bez 

zmian. Plan wydatków w łącznej kwocie 35 753 531,38 zł, również minus 15 000,00 zł. Wydatki 

bieżące w kwocie 29 426 912,49 zł, minus 15 000,00 zł z uwagi na usunięcie jednej autopoprawki. 

Wydatki majątkowe w kwocie 6 326 618,89 zł. W §2 pkt 2 ustala się deficyt w wysokości 6 367 

157,60 zł. I jest on finansowany przychodami z kredytów w wysokości 3 347 000,00 zł, 

przychodami z niewykorzystanych środków ujętych na rachunku bieżącym w wysokości 677 

740,41 zł, przychodami z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym 394 



120,87 zł i wolnymi środkami z 2022 roku w wysokości 1 948 296,32 zł. Przychodami po roku 

2023 finansujemy deficyt, jak również zobowiązania zaciągnięte na kredyty i pożyczki w latach 

poprzednich. Przychody 6 772 157,60 zł. Przychody stanowią kredyt w wysokości 3 752 000,00 

zł, przychody z niewykorzystanych środków pieniężnych 677 730,41 zł i przychody z 

niewykorzystanych środków 394 120,87 zł i wolne środki z 2022 roku 1 948 296,32 zł. Rozchody 

tutaj pozostają bez zmian i jest to spłata kredytu w wysokości 305 000,00 zł, spłata pożyczek i są 

to pożyczki z WOŚ’u w wysokości 100 000,00 zł. Jeśli chodzi o plan, o uzasadnienie do uchwały 

budżetowej, po stronie dochodów dokonano, tutaj również nastąpi autokorekta w wysokości, w 

pkt 1 do wysokości 304 846,00 zł z tytułu środków na uzupełnienie subwencji ogólnej wraz z 

autokorektą kwot w opisie merytorycznym. I tak jak już wspominałam przy uchwale WPF-ie, 

dokonano zwiększenia na kwotę 3 000,00 zł z tytułu dotacji z Fundacji Orange, 15 000,00 zł z 

dotacji z Ministerstwa Sportu i dokonano zmniejszenia 300 000,00 zł z Urzędu 

Marszałkowskiego, dotacja na autobus szkolny. Po stronie wydatków, tutaj odniosę się do 

punktów, które nie zostało omówione. Dokonano zmniejszenia na inwestycji autobus szkolny 300 

000,00 zł z uwagi na zwrot dotacji i 502 000,00 zł, gdzie było naszym wkładem w roku 2023, 

zostało rozdysponowane na, przeniesione na inwestycje. Więc wydatki majątkowe zostały 

przeznaczone na wydatki majątkowe. 165 000,00 zł na zadanie modernizacja drogi Tomaszów 

Syberów. 96 302,00 zł zostało przeniesione na zadanie budowa drogi gminnej na działce nr 850 

w Chronowie. 130 000,00 zł na zadanie budowa oświetleniowej linii napowietrznej wysokiego 

napięcia w miejscowości Ciepła-Bąków. 16 200,00 zł na zadanie budowa placu zabaw w 

sołectwie Chronów. Są to środki do, zabezpieczono do wysokości zapytania ofertowego na 

wykonanie usługi karczowania i uporządkowania działki 851. Plan środków na te inwestycyjnych 

o zmianach wynosi 36 200,00 zł. W tej kwocie mieszczą się środki z funduszu sołeckiego i 

środków z dotacji w ramach MIAS. W pkt 7 dokonano zwiększenia planu, przeniesienia środków, 

cały czas jeszcze jesteśmy przy autobusie, kwoty 91 498,00 zł na zadanie modernizacja boiska 

sportowego GKS Oronka w Orońsku. Tutaj ta zmiana jest podyktowana właśnie wielkością 

otrzymanej, zaoferowanej kwoty za wykonanie tego zadania w pierwszym przetargu, czyli 701 

100,00 zł. I plan na tą chwilę po tych zmianach wynosiłby na to zadanie 557 598,00 zł. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli dokładamy, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak, taka jest propozycja tutaj. 

Pan Sylwester Różycki: Ale tak, dokładamy, rezygnujemy z części jakby realizacji dwóch 

[niesłyszalne] z programu funkcjonalno-użytkowego, a jednak dokładamy już na zapas, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak, taka jest propozycja. 

Pan Sylwester Różycki: Czy nie lepiej, Panie Wójcie, by było pokazać jednak, że mamy mniej 

pieniążków jak będą składać oferty wykonawcy? 



Pan Józef Bakuła: Była dyskusja na ten temat na Komisji. Można tak podejść, można tak podejść. 

Zdecyduje przecież konkurencja ofert, która będzie bardziej korzystna. 

Pan Henryk Nosowski: Zależy nam na tym, żeby zmodernizować to. Jak będą te pieniążki 

zabezpieczone, to przystąpimy od razu do realizacji, a w przeciwnym wypadku będziemy znów 

czekać na posiedzenie sesji. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę kontynuować. 

Pani Diana Czubak: W pkt 8 dokonano zwiększenia, cały czas jeszcze pozostałe środki z 

autobusu, kwotę 3 000,00 zł na zadanie propagowanie polityki prorodzinnej poprzez ogrodzenie 

placu zabaw na działce 41/2 w Chronowie Kolonii Dolnej. Plan zwiększono z uwagi na 

zabezpieczenie środków do wysokości zapytania ofertowego. Plan po zmianach kwota 13 000,00 

zł. Pkt 9 był omówiony już przy WPF-ie. Jest to 110 000,00 zł na zakup usług wywozu osadów. 

I są to już punkty, które wynikają ze zwiększenia, gdzie źródłem pokrycia są środki z uzupełnienia 

subwencji ogólnej. Dokonanie zwiększenia o kwotę 5 000,00 zł na opłaty sądowe związane z 

zasiedzeniem i urządzeniem ksiąg wieczystych. 2 200,00 zł na pokrycie kosztów pobytu osób w 

ośrodku interwencji kryzysowej. 50 000,00 zł na zakup usług związanych z bieżącym 

funkcjonowaniem Urzędu. 5 000,00 zł na zakup usług z obsługą prawną. 20 000,00 zł na 

ekwiwalent strażaków. Zwiększenie planu o kwotę 3 000,00 zł na realizację ścieżki edukacyjnej 

i doposażenie. To jest zadanie finansowane z dotacji z Fundacji Orange. Zwiększenie planu o 

kwotę 2 246,00 zł zakładowy fundusz świadczeń socjalnych PSP w Ciepłej. Kwota, zwiększenie 

17 500,00 zł jako wkład własny do programu Aktywna tablica w Guzowie i w PSP w Ciepłej. 

Czyli wartość całego projektu wynosi 87 500,00 zł. W pkt 18 dokonano przeniesienia planu na 

kwotę 21 000,00 zł zabezpieczenia środków na realizację programu Umiem pływać ze środków 

alkoholowych, czyli to jest nasz wkład własny do pkt 25. W pkt 19 dokonano zwiększenia kwoty 

40 000,00 zł na pokrycie pobytu dziecka umieszczonego w Domu Pomocy Społecznej. Tutaj 

źródłem jest również pokrycia środki z uzupełnienia subwencji ogólnej. Tutaj są przeniesienia 

jeśli chodzi o zmianę klasyfikacji budżetowej dotyczące dodatków wrażliwych. 1 154,49 zł. Pkt 

21 przeniesienie kwoty 2 000,00 zł na dostosowanie klasyfikacji budżetowych związanych ze 

zwrotami z świadczeń wychowawczych za lata ubiegłe. [niezrozumiałe] W 22 punkcie dokonano 

zwiększenia planu na kwotę 5 000,00 zł na zakup usług związanych z realizacją programu tzw. 

dużego OZE. Ponownie jest to usługa związana z wymianą falownika. W pkt 23 dokonano 

przeniesienia planu na kwotę 31 660,00 zł na zakup usług optymalizacji oświetlenia. Tutaj jest, 

mamy podpisaną umowę z firmą, która 3 lub 4 lata wstecz, która wymieniła na terenie gminy 

żarówki lub lampy w naszym oświetleniu na terenie całej Gminy i umowa jest skonstruowana w 

ten sposób, gdzie zestawiamy koszty energii, na tą chwilę wstawiane w fakturach z roku 

bieżącego w stosunku do momentu, gdzie została wymieniona ta żarówka na danym, jak to się 



nazywa, obwodzie oświetleniowym, może tak. I jak wychodzi powiedzmy nam 10 000,00 zł 

różnicy, to my tej firmie płacimy 50%. Tam jest jaki mały ułamek,49,5% chyba coś takiego. I to 

są właśnie ta optymalizacja oświetlenia. Środki przeniesione są z planu finansowego jeśli chodzi 

o stricte zakup energii. Pkt 24 dokonano zwiększenia planu na kwotę 7 000,00 zł na zakup usług 

w zakresie prac remontowych na gminnych placach zabaw. I pkt 25 kwota 15 000,00 zł na 

realizację programu nauki pływania.  Źródła środki to jest dotacja Ministerstwa. Punkt 26 przed 

autopoprawką, jako poprawa organizacji, 15 000,00 zł na drogę w Helenowie. Punkt 27, 7 400,00 

zł na wykup sprzętu z leasingu. Punkt 28, 8 400,00 zł na zakup usług związanych z opłatą za 

dostęp do serwera, czyli program eSesja. Punkt 29, zwiększenie planu o kwotę 6 000,00 zł na 

zakup usług w ramach promocji. No i punkt 30 zostanie wykreślony. Wynik budżetu pozostał bez 

zmian. Wydatki zostały sfinansowane dochodami, więc deficyt nam nie wzrósł i wynosi on 6 367 

157,00 zł. Po stronie przychodów dokonano zmiany klasyfikacji budżetowej, jeśli chodzi o 

paragraf przychodów z paragrafu 905 na 906. Kwoty przychodów pozostały bez zmian. 

Pan Sylwester Różycki: Mam tylko takie pytanie jeszcze odnośnie tej Cyfrowej Gminy. Z tego, 

co widziałem, samorządy korzystają właśnie z dofinansowania na utrzymanie i na wdrażanie tych 

systemów właśnie z tych Cyfrowych Gmin. Kiedyś do Pana Wójta zwracałem się w tym celu, czy 

nie orientował się Pan, żeby ten koszt własny, który mamy na bieżące utrzymanie obsługi rady w 

postaci zapewnienia tej cyfrowej obsługi rady, pokrył właśnie z tej Cyfrowej Gminy? 

Analizowaliście to Państwo? 

Pan Józef Bakuła: W warunkach tego konkursu nie było chyba takiej możliwości z tego, co ja 

pamiętam. Był zakup sprzętu i szkolenia. 

Pan Sylwester Różycki: Oprogramowanie, tak? 

Pan Józef Bakuła: Z tym, że nasz obecny informatyk wypatrzył już następny program Cyfrowy 

Samorząd, czy jakoś tak się ma nazywać. I on starał się z tego programu Cyfrowa gmina kupić 

to, co nie będzie dostępne w tamtym programie. Cyberbezpieczny samorząd, tak. Po to, żeby tym 

kolejnym programem uzupełnić te nasze potrzeby, żebyśmy mieli wszystko. 

Pan Sylwester Różycki: Gmina Mirów, sąsiednia, niedaleko nas, pokryła z Cyfrowej gminy 

właśnie eSesję. I teraz pytanie jest moje, czy jak zwiększamy kolejny pakiet, czy nie możemy 

właśnie pokryć między innymi z tego, z tej Cyfrowej Gminy, to by pieniądze zostały po prostu w 

budzecie. 

Pan Józef Bakuła: Ale znaczy Panie Przewodniczący, wniosek do konkursu został wysłany 

dawno, dawno temu. W tej chwili tego nie zmienimy. Natomiast zwrócimy uwagę, czy w tym 

Cyfrowym samorządzie, czy jak to się nazywa, Cyberbezpieczna gmina, czy to będzie możliwe. 

Pan Sylwester Różycki: Ale zwracamy było na to uwagę w poprzednich latach, żeby tego 

pilnować, że można z tego pokrywać. Teraz wykupujemy pakiet kolejny, który wiem, 



dowiedziałem się, że obowiązek rozporządzenia wszedł w życie od marca, tak, czyli wcześniej 

już był, wszedł w życie. Nowelizacja, tak? I moglibyśmy pokryć po prostu z tego programu, a nie 

ponosić z budżetu środków. 

Pan Henryk Nosowski: Panie Przewodniczący, Cyfrowa Gmina 180 000 które mieliśmy 

przyznane na pewno do końca i szczegółowo wykorzystamy te środki w celu ulepszenia naszej 

(...) 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Czy są pytania do projektu uchwały? Z autopoprawką czy ze 

zmianami? 

Pani Diana Czubak: Ze zmianami. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o powrót do systemu. Proszę o wygenerowanie głosowania. 

Kogoś nie mamy? Dobrze. Proszę o przygotowanie się do potwierdzenia kworum. Wysoka Rado, 

proszę o potwierdzenie kworum. Ale ta Pani wyszła, czy…? Wysoka Rado, w obradach 

uczestniczy 13 radnych, jeden radny opuścił posiedzenie, jeden radny był od początku nieobecny. 

Wysoka Rado, proszę o wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2023 rok wraz ze 

zmianami 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 2 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Małgorzata Burek, Maria Gajewska, Wiesława 

Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina Suligowska, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

NIEOBECNI (1) Karol Białas, Maria Deja 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXXVI/370/2023 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 31 sierpnia 2023 r. w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2023 rok 

została przyjęta jednogłośnie. 

 

9. Wolne wnioski. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o zabieranie, pojedynczo zgłaszać chęć wypowiedzi. Państwo 

Radni w sprawach różnych wnioski, zapytania? Państwo Radni, nie widzę. Państwo Sołtysi też 

wyczerpali. Pan Sołtys Tomaszowa, bardzo proszę. 

Pan Tadeusz Strzecha: W imieniu własnym oraz organizatorów festynu, który się w ubiegłą 

niedzielę odbył u nas w Tomaszowie, chciałem serdecznie podziękować za uczestnictwo. Myślę, 



że zabawa była przednia. Impreza się udała. Także dziękuję wszystkim, którzy przybyli, a ci, 

którzy nie przybyli niech żałują. 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Bardzo proszę, czy ktoś jeszcze? Nie widzę chęci zabrania głosu. Proszę 

bardzo, Pan Sołtys Krogulcza. 

Pan Antoni Podsiadły: Do Pana Wójta, Panie Wójcie, dwa i pół roku już chodzę do Pana i do 

Pana Kierownika Greli o tą drogę, żeby wysypać tym kruszywem przed lasem Kościelną w 

kierunku Guzowa. Nie jest zrobione nic. Druga sprawa, byłem u Pana przed rozpoczynającymi 

się żniwami, żeby przeciąć tę drogę. Co roku odbija coraz większe. Teraz po tych deszczach, te 

gałęzie już zeszły, tam nie ma przejazdu, żeby dojechać do pól. Jeszcze jest sprawa, proszę Pana, 

Panie Wójcie, lampy koło tego sadu … Zgłaszana jest od maja. Wczoraj byli, też nie zrobili. Od 

maja nie świeci lampa na samym rogu. To jest, nie wiem, a zgłaszana jest non stop. Przyjadą, nie 

zrobią. Zrobili obok jedną lampę, a ta nie świeci dalej. Dziękuję. 

Pan Mariusz Mirecki: Lampy, Panie Kierowniku, sprawdził Pan? 

Pan Tomasz Rojek: Kierownik Grela przyjdzie, to będzie… 

Pan Mariusz Mirecki: A kiedy kierownik przyjdzie? 

Pan Henryk Nosowski: Według wszystkich znaków na niebie, to jutro jest w pracy. 

Pani Ewelina Suligowska: Kiedy ta firma, która teraz nowa jest będzie naprawia lampy? No bo 

na przykład jest u nas koło Delikatesów też nie pali lampa. Kiedy ta forma się pokaże, żeby to 

naprawić? 

[niesłyszalne] 

Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, kolejny raz proszę, aby Państwo Radni zgłaszali lampę 

i Państwo Sołtysi przed narzędzia. Jest możliwość oczywiście złożenia na sesji. Ale tam mamy 

data zgłoszenia, data przyjęcia zgłoszenia i przede wszystkim, jak sprawa została zrealizowana. 

Tak więc prosimy zgłaszać lampy elektronicznie. Wtedy będziemy mieli ślad, na jakim etapie jest 

realizacja danej lampy. Proszę bardzo, czy są jeszcze pytania? Nie widzę. 

 

10. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady LXXVI sesji Rady Gminy 

w Orońsku. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

                Protokołowała                         Przewodniczący Rady Gminy 



              

          Marta Gruszczyńska                                                     Sylwester Różycki 

 

 

Pełne nagranie z LXXVI sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 

http://www.bip.oronsko.pl/







